
رییس سازمان نوسازی، توســعه و تجهیز مدارس کشور با 
بیان اینکه طبق گزارش مرکز پژوهش های مجلس، سازمان 
نوسازی ســالانه ۱۶۸ هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد، 
گفت: بحث استانداردســازی با قدرت در حال انجام است و 
سال گذشــته حدود ۱۰ هزار کلاس درس تحویل داده شد. 
خان محمدی در ۲۶ امین جشــنواره خیرین مدرسه ساز با 
بیان اینکه مدرسه ســازی در دولت ســیزدهم اتفاق مهمی 
بوده گفت: سال گذشته رشــد اعتبارات خیرین به بیش از 
۱۱ هزار میلیارد تومان رسید و حتما رسانه ها در این زمینه 

نقش داشتند. 
وی با بیان اینکــه موضوع مردمی ســازی و توجه به مردم و 
افزایش مشارکت مردم برای حل مسأله جزو سیاست های این 
دولت است افزود: سازمان نوسازی با کمک و حضور خیرین 
در این دولت به اوج رسید و الگویی برای مردمی سازی است. 
رییس ســازمان نوسازی مدارس کشــور با بیان اینکه ۴۰۰ 
مجمع خیرین مدرسه ساز در استان ها وجود دارد ادامه داد: 
اگر این جشــنواره ها به خوبی برگزار شود مطمئنا با جهش 

مســئولیت اجتماعی به عدد ۲۰ هزار میلیارد تومان تعهد 
خیرین خواهیم رســید. خان محمدی با بیان اینکه آمارها 
نشان می دهد که مشارکت خیرین در سال گذشته رشد ۳۰۰ 
درصدی داشته است گفت: همانطور که رهبر انقلاب فرمودند 
دستگاه آموزش و پرورش قابل مقایســه با سایر دستگاه ها 
نیست. آموزش و پرورش آینده ســاز است. وی با بیان اینکه 
نقشه راه سند تحول بنیادین آموزش و پرورش تصویب و ابلاغ 
شده است و تکلیف سند و زیرنظام فضا و تجهیزات مشخص 
شده افزود: این جشنواره به این نیت است که به مدرسه سازی 

کمک کند.
معاون وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه ســرانه کشوری 
فضای آموزشــی به صورت میانگین ۵.۲۸ است و تا فاصله 
مطلوب فاصله داریم، ادامه داد: ســرانه باید در برنامه هفتم 
به ۶.۱ دهم برسد که ۱۲.۵ میلیون مترمربع فضا نیاز داریم 
تا به این عدد برســیم. خان محمدی با بیان اینکه در ســال 
گذشــته ۱۹۲ هنرســتان با ۱۳۳۵ کلاس درس و کارگاه 
تحویل دانش آموزان شــد گفت: از پروژه های سال گذشته 

۱۴۷۰ مدرسه به صورت مشارکتی و مابقی به صورت دولتی 
احداث شــده که ۶۵ درصد این فضاها در مناطق روستایی 
ساخته شده اســت. وی با بیان اینکه ۲۳ هزار خیر در کشور 
داریم، افزود: در سال گذشته که جشنواره برگزار شد بیش از 
هزار خیر به این مجموعه اضافه شدند. خان محمدی با بیان 
اینکه تکریم خیرین و اعتبار مالیاتی که بــرای اولین بار به 
حوزه مدرسه سازی اختصاص یافته از جمله احکام مهم برنامه 
هفتم توسعه است ادامه داد: در طرح »بساز مدرسه« به سراغ 

فرهنگ سازی موضوع می رویم.
وی با بیان اینکه شاداب سازی و بهســازی ۷۰ هزار کلاس 
درس سال گذشــته انجام شــد ادامه داد: امسال ۱۱۰ هزار 
کلاس درس مرمت، بهسازی و شاداب ســازی خواهد شد. 
۶۷۶۸ فضا در این دولت احداث، تکمیل و تجهیز شده است 
و طبق برنامه هفتم توسعه باید ۲۰۰ مدرسه بزرگ مقیاس 

ساخته شود که کار آن در سال جاری آغاز خواهد شد.
محمدرضا جعفری نیز در جلسه ۲۶ امین جشنواره خیرین 
مدرسه ســاز با بیان اینکه آموزش و پرورش زیربنای توسعه 

کشور است گفت: هر کشوری به آموزش و پرورش توجه کند، 
موفق است. وی با گرامیداشت یاد خیرین مدرسه ساز افزود: 
سال گذشته حدود ۳۰۰ برابر تعهدات خیرین افزایش یافت. 
برنامه ریزی این است که تعهدات خیرین به ۲۰ هزار میلیارد 

تومان برسد.
جعفری با بیــان اینکه تا به حال تعهــدات خیرین ۱۱ هزار 
میلیارد تومان بوده اســت ادامه داد: جشنوار امسال با شعار 
»خیرین مدرسه ساز پیشــران ایران قوی« در حال برگزاری 
است و ۲۶ اردیبهشــت در شهر شــیراز همایشی با حضور 
نمایندگان ایرانیان خیر خارج از کشور برگزار خواهد شد تا از 

این ظرفیت هم برای مدرسه سازی استفاده شود.
وی بــا بیان اینکــه در حال حاضــر ۴۰۰ مجمــع خیرین 
مدرسه ساز وجود دارد، گفت: دوم خرداد گردهمایی روسای 
مجامع و مدیران مجامع خیرین مدرسه ساز در اصفهان برگزار 
خواهد شد. به گزارش ایسنا، راشکی، معاون سازمان نوسازی 
مدارس نیز در این نشســت با بیان اینکه مجموع کمک های 
سال ۱۴۰۱ خیرین ۴۶۰۰ میلیارد تومان بود گفت: در خلال 

جشنواره های سال گذشته این کمک ها به بیش از ۱۱ هزار 
میلیارد تومان رســید.  وی با بیان اینکه این نشان از توجه 
خیرین به امر مهم مدرسه سازی دارد افزود: امسال هم با شعار 
مقام معظم رهبری، جشنواره بیست وششم آغاز شده است 
و با کمک خیرین طعم عدالت آموزشــی و تربیتی را به تمام 

مردم در سراسر کشور خواهیم چشاند.
معاون ســازمان نوســازی با بیان اینکه جذب مســئولیت 
اجتماعــی، مشــارکت شــرکت ها و صنایع، اســتفاده از 
فناوری های نوین و احداث هنرستان های تخصصی رویکرد 
ما در جشنواره ملی است ادامه داد: مناسب سازی فضا جهت 
حضــور اولیاء، معلمــان و دانش آموزان برای نگهداشــت و 
بهسازی مدارس یکی از موارد تحولی ســازمان و جشنواره 
است. راشکی با بیان اینکه جشنواره های خیرین در ۴۵۰ شهر 
کشور در حال برگزاری است گفت: امید است بتوانیم در سال 
۱۴۰۳ نسبت به سال گذشته که حدود ۱۱ درصد پروژه های 
ما مردمی و ۴۶ درصد مشارکتی بود، تحولی دیگر در حوزه 

مدرسه سازی ایجاد کنیم.

رئیس هیات مدیره ســندیکای تولیدکننــدگان مواد 
دارویی تاکید کرد: داروی تولیدی شرکت های ایرانی از 
نظر کیفیت با داروهای خارجی هیچ تفاوتی ندارد و هیچ 
پژوهشی در ســطح دنیا وجود ندارد که کیفیت داروی 

ایرانی را زیرسوال برده باشد.
فرامرز اختراعــی - رئیس هیئت مدیره ســندیکای 
تولیدکنندگان مواد دارویی، شــیمیایی و بسته بندی 
دارویی اظهار کرد: هنگامی که ســخن از صنعت دارو و 
تامین مواد اولیه دارو به میان می آید مباحث مختلفی 
در این حوزه مطرح می شود. موارد متعددی مانند تغییر 
قیمت ارز، اجرای طرح دارویــار، تامین نیازهای اولیه، 
تغییرات در سازمان غذا و دارو، تغییرات در وزارت صمت 

و دیگر مسائل در صنعت دارو اثرگذار است.
وی با بیان اینکه ششمین نمایشگاه فارمکس در سال 
جاری برگزار می شود، افزود: برگزاری نمایشگاه فارمکس 
فرصت مغتنم برای صنعت دارویی کشــور به حساب 
می آید. برگزاری این نمایشگاه می تواند فرصت مغتنمی 
برای جذب چهره های علمی و تنظیم مختصات حوزه 

پایدار صنعت دارویی کشور باشد.
او با اشاره به فعالیت شرکت های چند ملیتی در حوزه 
صنعت دارویی کشور گفت: آمار و ارقام بیانگر این است 
که حدود یک و نیم میلیارد دلار طی دو ســال گذشته 
برای واردات دارو هزینه شــده اســت. اگر هزینه ارزی 
داروهای وارداتی کشور طی دو سال گذشته را با دلار ۶۰ 
هزار تومانی محاسبه کنیم باید گفت ۹۰ هزار میلیارد 
تومان برای واردات دارو هزینه کرده ایم؛ این در حالیست 
که ۸۰ درصد از بازار دارویی کشور در اختیار شرکت های 
فراملیتی قرار دارد و فقط ۲۰ درصد از آن شرکت های 

تولیدکننده داخلی است.
اختراعی با انتقاد از قیمت داروی شرکت های چند ملیتی 

گفت: گاهی اوقات، قیمت یک دارو که توسط شرکت های 
چند ملیتی تولید می شود حدود ۲۰ برابر داروی مشابهی 
است که توسط یک شرکت داخلی تولید می شود. این 
درحالیست که داروی تولیدی شرکت های ایرانی از نظر 
کیفیت با داروهای خارجی هیچ تفاوتی ندارد و اظهار نظر 
درباره کیفیت دارو مستلزم ارائه مستندات است. هیچ 
پژوهشی در ســطح دنیا وجود ندارد که کیفیت داروی 

ایرانی را زیرسوال برده باشد.
اختراعی درباره جایگاه ایران از منظر تولیدات دارویی 
نیز گفت: ایران در منطقه از منظر تولید دارو در بالاترین 
جایگاه قرار دارد و در منطقه هیچ کشوری از منظر تولید 

دارو و مواد اولیه دارویی در جایگاه ایران قرار ندارد.
وی درباره وضعیت تولید داروهای درمان ســرطان در 
کشــور نیز گفت: ایران در حوزه مواد موثــره دارویی از 
شرایط بســیار مطلوبی برخوردار بوده و رشد خوبی در 
این حوزه حاصل شده است. بر اساس آخرین برآوردهای 
انجام شده که مربوط به ســال ۱۴۰۱ است، حدود ۷۲ 
درصد از مواد اولیه داروها در کشــور تولید می شــود. 
همچنین ۱۰۰ درصد بسته بندی داروها در کشور انجام 
می شود. آمار و ارقام مربوط به سال ۱۴۰۲ طی چند ماه 
آینده اعلام می شود. در ادامه شــهریار امیدوار - عضو 
هیات مدیره ســندیکای تولیدکنندگان مواد دارویی، 
شیمیایی و بســته بندی دارویی در این نشست گفت: 
صنعت مواد اولیه دارویی، اولین ایستگاه در تولید دارو 
به حســاب می آید و از اصالت فراوانی برخوردار است و 
صنعت دارو می تواند موجب ارزآوری و رشد اقتصادی 
کشور شــود. عضو هیئت ســندیکای تولیدکنندگان 
مواد دارویی، شیمیایی و بسته بندی دارویی اظهار کرد: 
نیروی انسانی در دنیای امروز از محورهای اصلی توسعه 

به حساب می آید.

فرمانده یگان های انتظامی و حفاظتی فراجا از آمادگی 
کامل پلیس فرودگاه برای اعزام زائران به زیارت خانه 
خدا از ۲۱ فرودگاه بین المللی کشــور خبر داد. سردار 
رضا بنی اسدی فر با اشــاره به اهمیت عملیات بزرگ 
حج تمتع ۱۴۰۳ و اعزام زائــران خانه خدا اظهارکرد: 
همکارانم در پلیس فرودگاه های فرماندهی یگان های 
انتظامی و حفاظتی فراجا با برنامه ریزی های انجام شده 
در آمادگی کامل برای تأمین امنیت زائران در دو مرحله 

اعزام و بازگشت از سرزمین وحی قرار دارند.
وی با اشاره به اینکه اعزام زائران حج تمتع در سال جاری 
از تاریخ بیست و چهارم اردیبهشت آغاز ودر ۱۸ خرداد 
ماه پایان خواهد یافت، افزود: ۲۱ ایستگاه پروازی شامل 
فرودگاه های امام خمینی)ره(، رشــت، قشم، چابهار، 
اردبیل، ارومیه، اصفهان، اهواز، بندرعباس، بوشــهر، 
بیرجند، تبریز، زاهدان، ساری، شیراز، کرمان، گرگان، 
مشــهد، همدان، یزد و زنجان پذیرای زائران گرامی 
خواهند بود. وی با بیان اینکه در راستای تکریم زائران، 
کارکنان مجرب و با مهارت تر در گیت های بازرســی 
فرودگاه به کارگیری خواهند شد گفت: جلسات متعدد 
همکاری و هماهنگی با سازمان حج و زیارت، شرکت 
های هواپیمایی و سایر نیروهای مسلح مرتبط با این 
عملیات بزرگ به منظور تســهیل در ارائه خدمات به 

زائران محترم برگزار شده است.
بنی اسدی فر با اشاره به بررسی دقیق و هوشمندانه اقلام 
و وسایل همراه زائران توسط کارکنان پلیس فرودگاه 
در محیط های فرودگاهی ادامه داد: چنانچه از زائری 
مواد مخدر و روانگردان  به هر میزان کشف شود، ضمن 
جلوگیری از ادامه ســفر وی، به استناد ماده ۱۷ قانون 
مبارزه با مواد مخدر در مرحله اول یک تا پنج ســال و 
در مرحله دوم پنج تا ۱۵ سال ممنوع الخروج از کشور 

خواهد شد.  فرمانده یگان های انتظامی و حفاظتی فراجا 
با تاکید بر لزوم حفظ شأن و منزلت زائران ایرانی با عمل 
به قانون و توجه به توصیه های پلیس تصریح کرد: پلیس 
کشور میزبان در صورت کشف مواد مخدر و روانگردان از 
زائران بدون اغماض رفتاری بسیار سختگیرانه داشته و 
مجازات های سنگین برای فرد خاطی در نظر می گیرند 
.بنی اسدی فر همچنین توصیه کرد: زائران ازحمل برخی 
داروهای گیاهی که از نظر ظاهری شباهت زیادی با مواد 
مخدر دارند مانند شیرین بیان با توجه به اینکه برای 

پلیس عربستان ناشناخته است خودداری کنند.
وی حمل و اســتفاده از انواع داروهــای آرام بخش و 
خواب آور و حاوی کدئین در کشور عربستان را ممنوع 
عنوان کرد و گفت: در صورت کشف این قبیل داروها 
در کشور عربستان نسبت به آن مجازات اعمال خواهد 
شد لذا شایسته است افرادی که دارای بیماری خاص 
و مجبور بــه اســتفاده از دارو می باشــند مراتب را با 

کارشناسان سازمان حج و زیارت مطرح کنند.
بنی اسدی فر حمل اقلامی از قبیل ترشیجات، مایعات 
اســیدی مثل آبلیمو و آبغوره، کارد، چاقو و وســایل 
برنده انواع قوطی های حاوی مواد اشــتعال زا از قبیل 
گاز و فندک را در مســافرت های هوایی و برابر قوانین 
بین المللی ممنوع دانســت و تاکید کرد: از قراردادن 
اقلام و وسایل فوق در داخل وسایل همراه و یا حمل آن 

خودداری کنند.
وی به زائران توصیه کرد: از پذیرش امانات افراد ناشناس 
جدا خوداری کنید چرا که این موضوع مسئولیت آور 
است. همچنین از سپردن بار، وسایل همراه و مدارک 
شناسایی خود به افراد ناشناس خودداری و در تمامی 
مراحل سفر از گذرنامه و مدارک شناسایی خود به دقت 

مراقبت کنید.

مدیرعامل ســازمان فرهنگی، هنری، ورزشــی و 
ســیاحتی کوثر گفت: در سال گذشته حدود ۳۴۰ 
میلیارد تومان خدمات به خانواده معظم شــهدا و 
ایثارگران ارائه شده که نسبت به سال ۱۴۰۱ شاهد 

رشد ۱۰ برابری خدمات هستیم.
میثم جعفری، مدیر عامل سازمان کوثر در خصوص 
فعالیت های این سازمان گفت: »سازمان فرهنگی، 
هنری، ورزشــی و ســیاحتی کوثر« در راســتای 
کوچک ســازی مجموعه هــای دولتــی و با هدف 
ارائه خدمات با کیفیت به خانواده معظم شــهدا و 
ایثارگران از ادغام چند شرکت و موسسه ایجاد شده 
و در حوزه های مختلف فرهنگی، هنری، ورزشی و 

سیاحتی در حال فعالیت است.
جعفری با اشاره به اینکه سازمان سیاحتی کوثر در 
گذشته یک سازمان خدماتی در حوزه گردشگری 
بود، گفت: با تغییرات ایجاد شــده در ســاختار و 
فعالیت ها، در طول سال گذشته این سازمان خدمات 
متنوعی را در حوزه های فرهنگی، هنری، ورزشی و 
ســیاحتی به خانواده معظم شهدا و ایثارگران ارائه 
داده که در ســال جدید با برنامه ریزی های صورت 

گرفته میزان خدمات بیشتر خواهد شد.
جعفری ضمن ارائه گزارشی از فعالیت های صورت 
گرفته در دو ســال اخیر افزود: در ســال گذشته 
»ســازمان فرهنگی، هنری، ورزشــی و سیاحتی 
کوثر« حدود ۳۴۰ میلیارد تومان خدمات در قالب 
استفاده از خدمات اقامتی در گروه هتل های کوثر و 
خدمات فرهنگی، درمانی و ورزشی در مجموعه های 
تحت پوشش موسسه ایثار به خانواده معظم شهدا 
و ایثارگران ارائه گردیده که نسبت به سال ۱۴۰۱ 

شاهد رشد ۱۰ برابری خدمات هستیم.

مدیرعامل »ســازمان فرهنگی، هنری، ورزشــی 
و ســیاحتی کوثر« با اشــاره به ضــرورت امکان 
اســتفاده عادلانه خانواده معظم شهدا و ایثارگران 
از خدمات سازمان گفت: در ســال ۱۴۰۲ سامانه 
آنلایــن ارائه خدمات بــا حضور رییــس جمهور 
محترم رونمایی شــد که خانواده معظم شــهدا و 
ایثارگران می توانند با مراجعه به نشــانی اینترنتی 
https://shahedseyr.ir/ از خدمــات ارائه 
شده اســتفاده نمایند. وی افزود: در سال جدید با 
همکاری ســازمان ها و نهادها، امکان اســتفاده از 
خدمــات فرهنگی از قبیل خریــد از مراکز فروش 
کتاب، اپلیکیشن های فرهنگی و دیگر ملزومات با 
تخفیف ویژه توسط خانواده معظم شهدا و ایثارگران 

به این سامانه اضافه خواهد شد.
وی با بیــان اینکه تاکنون بیــش از ۱۲ هزار نفر از 
خانواده معظم شــهدا و ایثارگران به زیارت عتبات 
مشرف شــده اند، گفت: در این خصوص تسهیلات 

قرض الحسنه با همکاری بانک دی ارائه می شود.
جعفری در پایان با اشاره به کمبود جدی امکانات 
در حوزه سیاحتی و گردشگری نســبت به تعداد 
خانواده های معظم شهدا و ایثارگران در کشور گفت: 
تمام تلاش ما در سال جدید این است که مجموع 
تخت های اقامتی را افزایش دهیم. به همین منظور 
پیگیر هستیم تا ۱۶ مرکز اقامتی موسسه ایثار را با 
اخذ مجوز از وزارت میراث فرهنگی و گردشــگری 
وارد مجموعه هتل های تحت پوشــش نماییم، در 
صورت تامیــن اعتبار لازم، هتل هایی در مشــهد 
خریداری می شود که در پایان سال حدود ۲ هزار 
و سیصد تخت به ظرفیت ســیاحتی و گردشگری 

سازمان اضافه خواهد شد.

ساخت ۲۰۰ مدرسه بزرگ در سال جاری

هشدارها و توصیه های پلیس به حجاجتولید ۷۲درصد مواد اولیه دارویی در کشور افزایش ۱۰ برابری ارائه خدمات به خانواده شهدا و ایثارگران
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نرخ بیکاری به کمتر از 8 درصد کاهش می یابد

توسعه مشاغل 
خرد و خانگی 

رشد ۲۷درصدی 
پرداخت وام ازدواج

۱۸۲ هزار خانه خالی 
به بازار مسکن عرضه شد
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سرمقاله

مسیر سخت 
بازار مسکن 

مهم ترین نکتــه در رابطه 
با کنتــرل افزایش قیمت  
مســکن در بازار اجاره بها ، 
اهمیت طرح هــای دولتی 
و افزایش مالکیت است. به طور اساسی و با توجه 
به شرایط تورمی کشور سیاست دولت بر این است 
که از تعداد خانواده های مســتاجر کم و بر تعداد 
خانواده های مسکن ملکی بیفزاید. به اصطلاح در 
کشــور مالک جدید اضافه کند. در سایر کشورها 
اجاره بها نسبت به قیمت مسکن نرخ بالاتری دارد 
اما با توجه به اینکه ما تورم املاک در ایران داریم و در 
سایر کشورها  وجود ندارد همین امر باعث می شود 

افزایش قیمت مسکن...

  فرشید ایلاتی، کارشناس 
مسکن

متن کامل  د ر صفحه 3
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تسهیلات ارزان قیمت برای بومی سازی شبکه ملی اطلاعات

معرفی دانش بنیان ها به 
دستگاه های حاکمیتی

خاندوزی: مشوق های تولید تبدیل به قانون شد

تسهیل  رفع تعهد  ارزی صادرکنندگان
صفحه2

؟ صفحه

ساماندهی  بازار  اجاره بها
استقبال   از   قرارداد   اجاره   رایگان   افزایش   یافت

دبیر ســتاد فناوری های اتصال پذیری و ارتباطات 
معاونت علمی با اعلام جزییات بسته حمایتی برای 
فعالان زیست بوم نوآوری و فناوری گفت: تسهیلات 
ارزان قیمت برای بومی سازی شبکه ملی اطلاعات 
اعطا می شود. دکتر سید محمد کرباسی در گفت 
و گو با مهر، با اشاره به برنامه های ستاد گفت: بازدید 
مستمر و میدانی از شــرکت های دانش بنیان یکی 
از برنامه های ما است برنامه داریم که در طول سال 
به منظور آشنایی و شناســایی شرکت های دانش 
بنیان مرتبط با حوزه فعالیتی ستاد، بازدیدهایی را به 
صورت منظم و اولویت بندی بر حسب حوزه فعالیت 
شرکت ها از نظر فناوری و همچنین میزان موفقیت و 
شکست ها در دستور کار قرار دهیم تا علاوه بر اینکه 
شناسایی ما را از شرکت ها کامل تر کند، در جریان 
دغدغه های آنها نیز قرار بگیریم. قطعاً این بازدیدها 
نمی تواند به صورت کامل اتفاق بیفتد ولی هدف ما 
این است که از این طریق هرچه بیشتر با اکوسیستم 
فناوری در حوزه ICT ارتباط برقرار کنیم. وی با بیان 
این مطلب که معاونت علمی یک جعبه ابزاری برای 
حمایت از کارآفرینان در راستای جهش تولید دارد، 
خاطرنشان کرد: انواع تســهیلات تبصره ۱۸ برای 
اشتغال زایی، تسهیلات از محل صندوق توسعه ملی، 
تسهیلات صندوق نوآوری و شکوفایی و همچنین 
منابع مالی مستقیم ستاد و معاونت برای حمایت 
اقتصادی از شرکت ها از جمله این ابزارهای حمایتی 
به شمار می رود. علاوه بر این ظرفیت های خوبی از 
طریق بنیاد ملی نخبگان بــرای جذب نخبگان در 
شرکت های دانش بنیان و توانمندسازی آنها ایجاد 
شده است. دبیر ستاد توســعه فناوری های اتصال 
پذیری و ارتباطات معاونت علمی با اشاره به حمایت از 
کسب و کارهای و شرکت های دانش بنیان نوپا گفت: 
گام اول رصد و شناسایی این شرکت هاست که این 

اقدام منجر به شناسایی...



اقتصاد2
ایران

۱۸۲ هزار خانه خالی به بازار 
مسکن عرضه شد

مدیرکل دفتر اقتصــاد مســکن وزارت راه 
و شهرســازی از شناســایی ۱۲۰ هزار خانه 
خالی در ۲ سال گذشته برای پرداخت مالیات 
خبر داد و گفت: با پیامک هــای وزارت راه و 
شهرسازی ۱۸۲ هزار خانه خالی نیز در بازار 

مسکن عرضه شد.
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، »ابوالفضل 
نوروزی« درباره روند شناسایی خانه های خالی 
و معرفی مالکان به سازمان امور مالیاتی برای 
اخذ مالیات، افزود: بر اســاس تکلیف قانونی 
برای ساماندهی بازار مسکن، خانه های خالی 
از طریق الزام به ثبت مالکیت در سامانه ملی 

املاک و اسکان شناسایی شد.
مدیرکل دفتــر اقتصاد مســکن وزارت راه و 
شهرســازی توضیح داد: بر اســاس ارزیابی 
های انجام شده بیش از ۱۲۰ هزار خانه خالی 
محرز شناسایی شد که با معرفی این واحدها 
به ســازمان امور مالیاتی بــرای همه مالکان 
آنها برگه تشخیص صادر شده است و فرآیند 

مالیات ستانی از این واحدها آغاز خواهد شد.
نوروزی درباره روند شناسایی این واحدهای 
خالی، گفت: با شناســایی اولیه از خانه های 
خالی ۹ میلیون پیامک به مالکان واحدهای 
خالی شناسایی شده ارســال شد. همچنین 
با تلاش های وزارت راه و شهرســازی با همه 
افرادی که بیش از سه خانه در اختیار داشتند 
تماس گرفته شد. وی ادامه داد: با بیش از ۳۰۰ 
شرکت حقوقی که گزارش خانه خالی از آنها 
داشــتیم نامه نگاری و تذکــرات لازم به این 

شرکت ها داده شد.
این مقام مســئول تصریح کــرد: راهکارهای 
اتخاذ شــده توســط وزارت راه و شهرسازی 
منجر به آن شــد تا ۱۸۲ هزار واحد مسکونی 
که در مرحله اول در ســامانه املاک و اسکان 
خالی شناسایی شــده بود، به بازار مسکن در 
قالب اجاره یا خرید عرضه شود. وی گفت: اخذ 
مالیات توســط دولت با رویکرد تنظیم گری 
اســت، نه درآمدزایــی و با هــدف مقابله با 
محتکران مسکن و افزایش عرضه واحدهای 

مسکونی خالی انجام می شود.

جزییــات نرخ خــوراک گاز 
پتروشیمی ها 

معاونت نظارت بر بورس ها و ناشران سازمان 
بورس و اوراق بهادار، جزییات نرخ گاز خوراک 
پتروشیمی ها بر حسب چهار هاب منطقه ای 
در اسفند ماه ۱۴۰۲ را اعلام کرد. به گزارش 
مهر معاونت نظــارت بر بورس ها و ناشــران 
ســازمان بورس و اوراق بهادار، جزئیات نرخ 
گاز خوراک پتروشیمی ها بر حسب چهار هاب 

منطقه ای در اسفند ماه ۱۴۰۲ را اعلام کرد.
اطلاعات منتشــر شــده از ســوی معاونت 
نظارت بر بورس ها و ناشــران سازمان بورس 
و اوراق بهادار در خصوص نــرخ گاز خوراک 
پتروشیمی ها بر حسب چهار هاب منطقه ای 

در اسفند ماه ۱۴۰۲ منتشر شد.
بر اساس مصوبه هیأت دولت، نرخ پایه خوراک 
گاز واحدهای پتروشــیمی تا پایــان برنامه 
هفتم توســعه ایران بر اساس ابلاغیه ۲۶ دی 
ماه ۱۳۹۴ وزارت نفت تعیین می شود. طبق 
متن ابلاغیه مذکور درباره خوراک گاز طبیعی 
واحدهای پتروشــیمی، فرمول پایه محاسبه 
قیمت گاز سبک و شــیرین تحویلی از شبکه 
سراســری گاز به عنوان خــوراک واحدهای 

پتروشیمی به ترتیب زیر است:
سایر موارد مصوبه به شرح زیر است: »قیمت 
گاز طبیعی در بازار تعیین شده« از میانگین 
ماه قبل قیمت صادراتــی گاز طبیعی ایران 
بیشتر نشود. قیمت خوراک واحدهای متانولی 
مشروط به تســویه ماهانه، معادل ۹۵ درصد 

نرخ پایه تعیین شود.
نــرخ ســوخت گاز تحویلی بــه واحدهای 
پتروشــیمی، پالایشــگاه ها، تلمبه خانه ها و 
واحدهای احیای فولاد )به استثنای واحدهای 
کوره بلند( معادل ۶۰ درصد، واحدهای تولید 
فلزات )شامل واحدهای احیای کوره بلند( ۴۵ 
درصد، واحدهای تولید سیمان ۱۵ درصد و 
ســایر واحدهای صنعتی ۱۰ درصد نرخ پایه 

خوراک گاز پتروشیمی ها تعیین می شود.
قابل ذکر اســت؛ در خصوص محاسبه قیمت 
خوراک و محصولات شــرکت های »پالایش 
نفت و شیمیایی«، نرخ دلار حواله مرکز مبادله 
ارز و طلای ایران مبنای نرخ تســعیر قیمت 
خوراک و قیمت پایه بورس کالا قرار می گیرد.

خبر

معاونت اشتغال وزارت کار 
از ثبت بیــش از ۹۰۰ هزار 
بیمه شــده جدید تامین 
اجتماعــی و کاهــش ۱۰ 
درصدی تعدیل نیروی کار 
در سال گذشــته خبر داد و ابراز امیدواری کرد: تا 
پایان دولت نرخ بیکاری به کمتر از ۸ درصد برسد. 
به گزارش ایسنا، در قانون اساسی، اسناد بالادستی 
و سیاست های ابلاغی از سوی مقام معظم رهبری 
نیز از مقوله اشــتغال به عنوان یکــی از مهم ترین 
وظایف دولت ها یاد شده اســت، بر همین اساس 
کارشناسان تاکید دارند که اشتغال باید به دغدغه 
همه دســتگاه های حاکمیتی و نهادهای مردمی 

تبدیل شود.
ایجــاد اشــتغال یکــی از مهم تریــن زمینه های 
تحقق اقتصاد مردمی اســت و پیشرفت اقتصادی 
اشــتغال آفرین،پایداری اجتماعی بهتــری را به 
همراه خواهد داشت، از این رو اتخاذ سیاست های 
مناســب با بهره گیری از تجارب گذشته و توجه به 
ظرفیت های کشــور می تواند در ایجاد فرصت های 

شغلی و کاهش بیکاری نقش بسزایی داشته باشد.
طبق اعلام معاون اشتغال وزیر کار، بر اساس داده های 
موجود،نرخ اشــتغال ناقص ۸.۲ درصد و نرخ بیکاری 
جوانان ۱۵ تا ۲۴ ســال به ۲۱.۲ درصد رسیده است.

خوشبختانه بازار کار کشور در دولت سیزدهم طبق 
آمارها روند مثبت و روبه رشدی را تجربه کرده است 
و طبق داده های مرکز آمار ایران در ســال ۱۴۰۲ نرخ 
بیکاری کل کشور به رقم ۸.۱ درصد رسیده که کمترین 

میزان بیکاری در دهه های اخیر به شمار می رود.
در همین راســتا محمود کریمی بیرانوند ـ معاون 
اشتغال وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی با اشاره به 
کاهش ۱۱.۸ درصدی نرخ بیکاری فارغ التحصیلان 
اعلام کرد: بر اساس داده های موجود، نرخ اشتغال 
ناقص ۸.۲ درصد و نرخ بیــکاری جوانان ۱۵ تا ۲۴ 
سال به ۲۱.۲ درصد رسیده است. این در حالی است 
که خالص اشتغال ایجادی کشور در سال ۱۴۰۲ به 

رقم کم نظیر ۷۷۵ هزار نفر رسیده است.
وی با بیان اینکه استخراج این آمار در حالی است 
که در استاندارد متغیرها تغییری ایجاد نشده و هیچ 
گونه آمارسازی در این باره وجود ندارد،متذکر شد: 
در وزارت کار موظف هستیم طبق وعده ایجاد یک 
میلیون شغل عمل کنیم و به صورت سالانه، مداوم 
و مســتمر، تحقق این وعده را گزارش داده ایم.در 
سال گذشته بیش از ۹۰۰ هزار بیمه شده جدید در 
ســازمان تامین اجتماعی داشتیم و تعدیل نیروی 

کار ۱۰ درصد کاهشی بوده است؛ همچنین در ۲۵ 
استان کشور با کاهش نرخ بیکاری مواجه بودیم.

کریمی بیرانوند تحقق این آمار را حاصل هم افزایی 
همه دستگاه های حاکمیتی دانست و گفت: در بحث 
اقدامات صورت گرفتــه در حوزه احیای واحدهای 
نیمه فعال و راکد وارد عمل شدیم و در حوزه مشاغل 
خانگی نیز طی سال گذشته بیش از ۴۰۰۰ میلیارد 

تومان پرداخت کردیم که این رقم کم نظیر است.
معاون توســعه کارآفرینی و اشــتغال وزارت کار 
همچنین نرخ مشارکت اقتصادی در سال گذشته 
را افزایشی و به میزان ۴۱.۳ درصد ذکر کرد و گفت: 
این به معنای رسیدن به نقطه مطلوب و نبود چالش 
نیست بلکه نشانگر آن است که دولت در حوزه بازار 
کار روی ریل درست قرار گرفته است و امیدواریم تا 

پایان دولت نرخ بیکاری به کمتر از ۸ درصد برسد.
بر اساس آمارها نرخ مشــارکت اقتصادی در سال 
گذشته افزایشی و به میزان ۴۱.۳ درصد بوده است 
که انتظار می رود تا پایان دولت نرخ بیکاری به کمتر 
از ۸ درصد برســد. رئیس جمهور در جلسه هیات 
دولت در تاریخ ۱۹ اردیبهشــت ماه دستور داد تا 
مشکل اشتغال استان های دارای نرخ بالای بیکاری 
حل شود. وی حل مشکل بیکاری استان های دارای 
بالاترین نرخ بیکاری را از جمله موضوعات اولویت دار 
دولت عنوان کــرد و از معــاون اول رئیس جمهور 
خواست با تشکیل کارگروهی طرح ها و برنامه های 
مدیران استانی در این زمینه را اخذ و با پیگیری ویژه 

تحقق آنها را دنبال کنند.
در پی دستور ویژه رئیس جمهور برای اقدام جهت 
کاهش نرخ بیکاری ۶ استان با نرخ بیکاری بالاتر از 

میانگین کشور، معاون اول رئیس جمهور جلسه ای با 
حضور وزیر کار، معاون اشتغال وزیر کار و استانداران 
۶ استان کشــور ترتیب داد و تصمیمات و اقدامات 
مورد نیاز به منظور کاهش نرخ بیکاری در ۶ استان 

مذکور را بررسی کرد.
مخبر از استانداران این شش استان خواست علاوه 
بر اولویت دهی بــه کارخانه های تعطیــل و نیمه 
تعطیل با بررســی میدانی در شهرک های صنعتی 
و ارائه حمایت ها و تامین ســرمایه در گردش مورد 
نیاز، این کارخانه ها هرچه ســریعتر به مدار تولید 
برگردند. معاون اول رئیس جمهور تصریح کرد: باید 
به تناســب ظرفیت های این شش استان یک وزیر 
به عنوان معین این اســتان ها برای رفع چالش ها و 
مشکلات بیکاری تعیین شود و فعال کردن مردم در 
عرصه اقتصاد مهمترین اولویت استان ها به ویژه این 

شش استان باشد.
وی بنگاه های خرد، کوچک و متوسط را سریع ترین 
میانبر برای کاهش نرخ بیکاری در این اســتان ها 
در کوتاه مدت عنوان کرد و گفــت: باید با تکیه بر 
ظرفیت های مردمی و همچنین نهادهای حمایتی 
همانند کمیته امداد امام خمینی )ره( نرخ بیکاری 

در این شش استان به زیر ۱۰ درصد برسد.
به گزارش ایســنا، در این جلســه تاکید شــد که 
وزارتخانه های اقتصاد، کشــور و تعاون،  کار و رفاه 
اجتماعی، بانک مرکزی و معاونت توسعه روستایی 
و مناطق محروم کشــور باید با هماهنگی سازمان 
برنامه و بودجه طی جلســات منظم برنامه تحولی 
بیکاری برای رسیدن به نرخ بیکاری زیر ۱۰ درصد 
در این ۶ اســتان را تدوین کنند. برابر اعلام رئیس 

سازمان برنامه و بودجه بیش از ۱۵ استان در کشور 
نرخ بیکاری بالای ۱۰ درصد داشته اند که با تلاش  

دولت به ۱۰ استان رسیده است.
همچنین عنوان شد که بســترها و کانون هایی به 
تناسب ظرفیت استان ها برای اشتغالزایی با تکیه بر 
بنگاه های کوچک و متوسط شکل گیرد و با برگزاری 
جلسه با اعضای حساب پیشرفت و عدالت اقدامات 
لازم برای فعال شــدن بیش از گذشته این حساب 

اجرایی شود.
استانداران اردبیل، کرمانشاه، کردستان، خوزستان، 
لرستان و سیســتان و بلوچســتان نیز به تشریح 
پیشنهادها،  راهکارها و برنامه های لازم برای کاهش 
نرخ بیکاری از جمله جلوگیــری از نگاه کل نگری 
به اســتان ها،  ارائه تســهیلات به بخش کشاورزی 
و صنعت، لزوم توجه به بازارچه هــای مرزی، ارائه 
تســهیلات بانکی به مشــاغل خرد، اجرای کامل 
مصوبات ســفرهای مقام معظم رهبری و استانی 
رئیس جمهور،  افزایش ســهم گردشــگری، اتمام 
طرح های نیمه تمام و شــکل گیری سهمیه پایین 

دست پرداختند.
در این جلسه وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ضمن 
ارائه گزارشی از نرخ بیکاری استان های بالاتر از نرخ 
بیکاری کل کشور در سال ۱۴۰۲ گفت: با تلاش های 
دولت سیزدهم در سایر استان ها نرخ بیکاری روند 
کاهشی داشته تا جایی که در برخی از استان ها نرخ 
بیکاری به کانال ۷ درصد و زیر این رقم رسیده است.

وزیر کشور نیز در این جلسه با اشاره به اینکه ۱۹۱ هزار 
و ۴۹۰ سهمیه ابلاغی برای استان ها در زمینه اشتغال 
مرزی و فارغ التحصیلان و سایر بخش ها در نظر گرفته 
شده اســت، واگذاری پروژه ها به خود استانداری ها 
و تفویض اختیار را از برنامه های وزارت کشــور برای 

کاهش نرخ بیکاری در استان ها عنوان کرد.
رئیس سازمان برنامه و بودجه نیز با بیان اینکه بیش 
از ۱۵ استان در کشور نرخ بیکاری بالای ۱۰ درصد 
داشــته اند که با تلاش  دولت به ۱۰ استان رسیده 
پیشنهاد کرد: استان ها سرمایه گذاران را به سمت 
سرمایه گذاری هدایت و تشویق کنند و تاکید کرد 
که در این راستا شرکت های پیشران و استان های 
معین برای حل مشکلات بیکاری این شش استان 

به میدان بیایند.
به اذعان کارشناســان بازار کار در دولت سیزدهم 
اقدامات جــدی و اثرگذاری برای تحرک بخشــی 
به بازار کار، رونق تولید و اشــتغال در پیش گرفته 
شده اســت که احیای کارخانه های راکد و تعطیل 
شده، تزریق تسهیلات ارزان قیمت،  تسهیل صدور 
مجوزهای کســب و کار و توسعه مشــاغل خرد و 

خانگی از آن جمله است.

کاهش نرخ بیکاری به کمتر از ۸ درصد تا پایان دولت

توسعه مشاغل خرد و خانگی 

12.5 همت تسهیلات ازدواج و فرزندآوری 
پرداخت شد

 رشد ۲۷درصدی پرداخت وام ازدواج
مدیر اداره اعتبارات بانک مرکزی اعلام کرد:  از 
ابتدای سال جاری تا ۲۴ اردیبهشت ماه ۱۲.۵۶ 
هزار میلیارد تومان تســهیلات قرض الحسنه 
ازدواج و فرزندآوری به ۶۷ هــزار و ۵۵۴ نفر از 

متقاضیان پرداخت شده است.
به گزارش بانک مرکزی، مهدی صحابی اظهار 
داشــت: از ابتدای ســال جاری تا امروز مبلغ 
۹.۵ همت تســهیلات قرض الحسنه ازدواج به 
متقاضیان پرداخت شده اســت که این مبالغ 
نشان دهنده رشد تســهیلات ازدواج به میزان 
۲۷درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته 

است.
وی افزود :همچنین طی این مدت مبلغ ۳ همت 
تسهیلات قرض الحســنه فرزند به متقاضیان 
پرداخت شده که نشان دهنده ۱۰ درصد رشد 
بابت تسهیلات فرزندآوری نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته اســت. مدیر اداره اعتبارات بانک 
مرکزی گفت: در ســال ۱۴۰۲ نیز در مجموع 
مبلغ ۱۵۸ همت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج 
به ۷۷۳ هزار و ۳۳ نفــر از متقاضیان پرداخت 

شده است.
صحابی ادامه داد: همچنین در ســال گذشته 
در مجموع ۴۶ همت تســهیلات فرزندآوری 
به ۷۴۰ هزار و ۳۸۷ نفر از متقاضیان پرداخت 
شد. وی خاطرنشان کرد: از زمان ابلاغ مصوبه 
شــورای پول و اعتبار در تیرماه سال ۱۴۰۱ تا 
تاریخ ۲۴ اردیبهشت ماه ۱۴۰۳،برای دریافت 
تسهیلات کمک ودیعه مسکن از محل موضوع 
ماده ۴ قانون جهش تولید مسکن تعداد ۵۱۸ 
هزار و ۳۳۵ نفر تشکیل پرونده داده اند که از این 
تعداد، ۴۵۳ هزار و ۳۴۵ نفر به مبلغ ۳۵ همت 

تسهیلات دریافت کرده اند.

تامین حداکثــری برق صنایع 
انرژی بر در تابستان

تهران- ایرنا- وزیر نیرو با بیان اینکه در فصل گرم 
سال گذشته و در ســایه تامین برق کافی برای 
صنایع، میزان تولید سیمان نسبت به سال قبل 
از آن ۱۱ درصد افزایش یافت، گفت: سیاست 
وزارت نیرو این است که در فصل گرم سال جاری 
نیز حداکثر برق ممکن را برای صنایع انرژی بر 

تامین کند.
به گزارش وزارت نیــرو، علی اکبر محرابیان در 
جلسه مشــترک با انجمن صنفی کارفرمایان 
صنعت سیمان که با هدف همفکری و هم افزایی 
به منظور تامین انرژی برق کافی برای صنعت 
سیمان در فصل گرم ســال جاری برگزار شد، 
اظهار داشت: با توجه به اینکه در فصل گرم سال 
مصرف برق بخش های مختلف به شدت افزایش 
پیدا می کند، تمام تلاش وزارت نیرو این است 
که حداکثر انرژی برق مورد نیاز برای بخش های 
مختلف به ویژه بخش های مولد در این فصل را 

تامین کند.
وی با اشاره به اینکه وزارت نیرو تلاش می کند 
مصرف برق در بخش های غیرمولد مانند بخش 
خانگی به صورت ارادی کاهش یابد، افزود: در 
بخش خانگی علاوه بر حفظ پاداش های جذاب 
سال گذشــته همچنین برنامه های ویژه ای در 
فصل گرم سال جاری در نظر گرفته شده است 
که از جمله آن برگزاری مسابقات ویژه با اعطای 
جوایز نفیس همانند صدها خودرو و ده ها هزار 
لوازم خانگی اســت که امیدواریم در چارچوب 
این اقدام شاهد کاهش قابل توجه مصرف برق 

در بخش خانگی البته به صورت ارادی باشیم.
وزیر نیرو ادامه داد: در ۲ ســال گذشته بیش از 
۲ میلیون مشترک جدید به صنعت برق کشور 
افزوده شده است که اکثر این مشترکان مربوط 
به بخش خانگی است و به میزانی که در فصل 
گرم ســال مصرف برق این بخش کاهش یابد، 
امکان تامین برق بیشــتر برای صنایع فراهم 
می شود. محرابیان تصریح کرد: در سال جاری 
علاوه بر اجرای برنامه های متنوع برای مدیریت 
مصرف همچنین واحدهای نیروگاهی جدیدی 
نیز وارد مدار خواهد شد که در مجموع به افزایش 
ظرفیت برق تحویلی به بخش های مولد کمک 

خواهد کرد.
وی با بیان اینکه در تابســتان سال گذشته و 
در مقایسه با تابستان ســال ۱۴۰۰ میزان برق 
تحویلی به صنایع انرژی بــر ۲۵ درصد افزایش 
یافت، بیان کرد: در سایه تامین برق کافی برای 
صنعت سیمان در سال گذشــته شاهد رشد 
۱۱ درصدی میزان تولید ایــن صنعت بودیم 
که توانست به تقاضای بازار پاسخ دهد و از بروز 

هرگونه نوسان قیمتی جلوگیری کند.

اخبار

I N FO@biznews. ir

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 3033 چهار شنبه 26 اردیبهشت ماه1403

سخنگوی اقتصادی دولت گفت: مشوق های تولیدی 
که در سال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ دولت در قالب بودجه 
مصوب سالانه در نظر گرفته بود در قانون تأمین مالی و 

زیرساخت ها به صورت قانون دائمی درآمد.
احسان خاندوزی سخنگوی اقتصادی دولت در نشست 
خبری به ابلاغ قانون تأمین مالی تولید و زیرساخت ها اشاره 
کرد و گفت: این قانون دوباره یک مجموعه ای از ابزارهای 
تأمین مالی قوی تری را نسبت به قبل در اختیار سیاست 
گذار و بنگاه ها و شرکت های تولیدی قرار می دهد. با تعامل 
خوبی که بین دولت و وزارت اقتصاد و مجلس برقرار شد 
این طرح مهم سرانجام ابلاغ شد. بر اساس این قانون یک 
نهاد هماهنگ کننده به نام شورای عالی تأمین مالی ایجاد 
می شود و بسیاری از مشــکلات بنگاه های تولیدی ما به 
شکل فرایندی و ساختاری اصلاح خواهد شد. وی افزود: 
به عنوان نمونه یکی از مشکلات شرکت ها سخت گیری 
های بیش از حد در حوزه وثایق است و این در حالیست 
که در برخی از جاها بانک ها این سخت گیری ها را برای 
اشخاص مرتبط خود انجام نمی دهند و فقط برای بخش 
خصوصی و فعالان مستقل اعمال می کنند. در این قانون با 
توسعه نظام وثایق که انواع متنوعی از وثیقه ها پیش بینی 
شده و اعتبارسنجی به آن اضافه شده، مشکلات مربوط 
به وثیقه ها در تأمین مالی حل می شود. خاندوزی ادامه 
داد: همچنین صدور ضمانت نامه برای تولیدکنندگان 
از سوی صندوق های تضمین، اصلاح رویه های مالیات 
ستانی از صندوق های سرمایه گذاری و کاهش بار مالیاتی 
برای ســرمایه گذاری به روش درونی بنگاه ها از جمله 
سیاست های مثبت قانون مذکور است؛ در خصوص مورد 
آخر باید توضیح دهم که یعنی به جای توزیع ســود اگر 
صرف سرمایه گذاری مجدد در بنگاه ها شود مشوق های 

مالیاتی خوبی در نظر گرفته شده است.

کاهش نرخ رشد نقدینگی به 2۴.۳ درصد
وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشاره به وضعیت نقدینگی 
اظهار کرد: در پایان سال ۱۴۰۲ نرخ رشد نقدینگی به 
۲۴.۳ درصد کاهش پیدا کرد و از وضعیت بحرانی که 
در پایان دولت قبل داشت، خارج شــدیم. اما در کنار 
کنترل نقدینگی، دغدغه دولت این بود که دسترسی 
بخش واقعی اقتصاد به منابع بانکی دچار مضیقه نشود؛ 
به همین دلیل تلاش دولت این است که بتواند در سال 
جاری با خلق ابزارهای جدید، دسترســی بنگاه های 

اقتصادی به منابع را تقویت کند. وی ادامه داد: یکی از این 
ابزارها اوراق گام و برات الکترونیکی است؛ روی آوردن 
دولت به این تأمین مالی اعتباری و ابزار تعهدی، موجب 

می شود تأمین مالی بدون رشد نقدینگی انجام شود.
امسال بناست ۳۵۰ هزار میلیارد تومان از طریق این 
ابزارهای جدید در اختیار بخش واقعی اقتصاد به منظور 
تأمین مالی قرار دهیم. با استفاده از این ابزارها هم فشار 
بر بانک ها برای تأمین مالی کاهش می یابد و هم از طریق 
رصد پذیری اعتبارات می توانیم مطمئن شویم که اعتبار 
به تولید اصابت می کند و هدایت آن به ســوداگری و 
بازارهای دارایی کاهش خواهد یافت. خاندوزی تصریح 
کرد: همچنین، بر اســاس مصوبه هیأت وزیران مقرر 
شــده که ۲۵۰ هزار میلیارد تومان تسهیلات فراتر از 
سقف ترازنامه بانک ها برای پروژه های ملی و پیشران 

در نظر گرفته شود.

تورم نقطه به نقطه ۳1 درصد شد
وی ادامه داد: همچنین بر اســاس گزارش مرکز آمار 
تورم نقطه به نقطه مصرف کننــده از ۵۵.۵ درصد در 
فروردیــن ۱۴۰۲ به عــدد ۳۰.۹ در فروردین ۱۴۰۳ 
رسیده که حاکی از کاهش ۲۴.۶ درصدی است. تورم 
نقطه به نقطه تولید نیز در فروردین امسال با کاهش ۶.۱ 
واحد درصدی نسبت به مدت مشابه سال گذشته، به 
۳۱.۲ درصد رسید. وزیر اقتصاد افزود: فراموش نکنیم 
که این شاخص )تورم نقطه به نقطه تولید کننده( در 
اردیبهشت ۱۴۰۰ معادل ۱۰۳ واحد درصد بود. این آمار 
نشان می دهد دولت سیاست های اصلاحی برای کنترل 

تورم را به صورت مؤثر در حال پیگیری دارد.

شرکت مدیریت دارایی های بانکی تأسیس 
می شود

خاندوزی در مورد اینکه آیا امســال هم مؤسسات و 
بانک های ناتراز منحل خواهند شــد یا خیر، تصریح 
کرد: پارسال برای سه مورد انحلال اتفاق افتاد در سال 
۱۴۰۳ هم قوی تر مســیر را ادامه می دهیم. ما پس از 
قانون برنامه هفتم توسعه، شــاهد یک مولود نهایی 
جدید هستیم. وفق ماده ۸ برنامه هفتم شرکت مدیریت 
دارایی های بانکی توسط بانک مرکزی ایجاد می شود تا 
دارایی ها نامطلوب بانک ها را به صورت یکپارچه تعیین 
تکلیف کند، با این شــرکت دیگر فرایندهای طولانی 

دیوان سالاری در خصوص ناترازی مؤسسات و بانک ها 
را نخواهیم داشت. از سویی دیگر با افزایش عمق نظارت 
بانک مرکزی امسال خبرهای خوشی در مورد کاهش 
ناترازی ها و مشخصاً موسساتی که برنامه های اصلاحی 

دولت را انجام نمی دهند، منتشر خواهد شد.

افزایش 2۷ درصدی پرداخت وام ازدواج
خاندوزی در پاســخ به ســوالی درباره وضعیت ارائه 
تســهیلات ازدواج اظهار کرد: در راستای تاکید آقای 
رئیس جمهور برای کاهش صف ازدواج، بانک مرکزی 
سال گذشته ســهمیه ویژه ای را به شبکه بانکی ابلاغ 
کرد. بر این اساس بانک های ملی، ملت، سپه، تجارت، 
صادرات و رفاه کارگران مجموعه ۲۰ هزار میلیارد تومان 
و دو بانک قرض الحسنه مهر و رسالت نیز مجموعاً ۱۲ 
هزار میلیارد تومان منابع، مازاد بر سهمیه ابلاغی، به 

پرداخت وام ازدواج و فرزندآوری اختصاص دادند.
وی افزود: این اقدام موجب شد متقاضیان در صف در 
پایان سال گذشــته از ۲۷۰ هزار نفر به ۱۴۹ هزار نفر 
کاهش پیدا کند. سال گذشته جمعاً ۷۷۲ هزار نفر به 
مبلغ ۱۵۸ هزار میلیارد تومان وام ازدواج دریافت کردند. 
در سال جاری نیز از ابتدای سال تا ۲۴ اردیبهشت ۹.۵ 
هزار میلیارد تومان تسهیلات ازدواج پرداخت شده که 

نسبت به سال گذشته ۲۷ درصد رشد داشته است.
سخنگوی اقتصادی دولت در مورد اینکه بعضاً گزارش هایی 
وجود دارد که بعضی بانک ها برای پرداخــت وام ازدواج و 
فرزندآوری می گویند که اعتبار ندارند، ادامه داد: سهمیه 
اختصاص یافته به هر بانک بر اساس توان آن بانک بوده و 

عدم اعطای وام به این بهانه که منابع نداریم درست نیست.

امسال بازار مسکن مدیریت می شود
وی در پاسخ به ســوالی درباره برنامه خاص دولت در 
حوزه مسکن و اجاره بها برای فصل جا به جایی ها اظهار 
کرد: قانون ساماندهی اجاره بهای مسکن که مورد تأیید 
شورای نگهبان هم قرار گرفت و امیدواریم به دولت ابلاغ 
شــود ظرفیت جدیدی را پیش پای دولت گذاشته تا 
نقش بیشتری به وزارت راه و شهرسازی دهد تا نقش 
تنظیم گری در بازار مســکن و اجاره بها با قوت، نفوذ 
و ضمانت اجرای بیشــتری ایفا کند. خاندوزی با بیان 
اینکه این مصوبه بــه وزارت راه کمک می کند تا بازار 
را با قدرت بیشتری مدیریت کند، گفت: بر اساس این 

مصوبه مشوق برای موجرانی که قراردادهای بلندمدت با 
مستأجر منعقد می کنند، مشوق برای موجرانی که اجاره 
بها را از حد مشخصی افزایش نمی دهند و بالعکس اعمال 
مالیات برای موجرانی که اجاره بها را از حد مشخصی 

بیشتر افزایش دهند، در نظر گرفته شده است.
وی افزود: همچنین موضوع مربوط به اتمام واحدهای 
مسکن مهری که در ۱۲ سال گذشــته شروع شده و 
خاتمه نیافته بود، عرضه نهضت ملی مسکن و عرضه 
زمین نیز به مدیریت بازار مســکن کمک می کند؛ در 
بخش تقاضا هم ساماندهی مشــاورین املاک که از 
پارسال شروع شد و امسال هم با قدرت ادامه می یابد 
می تواند کمک کننده به مدیریت بازار مسکن باشد. 
همچنین تسهیلی که برای مردم در مورد ثبت معاملات 
مسکن در بازار اجاره بها ذیل سامانه خودنویس در نظر 
گرفته شده به این صورت که در عین رسمیت و شفافیت 
اما بدون هزینه انجام می شود. پرداخت وام های ودیعه 
مسکن هم از دیگر تسهیلات ماست. در مجموع این 
بسته کمک کمی کند تا امسال بازار اجاره بهای مسکن 
مدیریت بهتری شــود. ســخنگوی اقتصادی دولت 
در پاسخ به ســوالی درباره موضع دولت برای تسهیل 
شیوه های رفع تعهد ارزی، اظهار کرد: تصمیمات خوبی 
برای تسهیل در رفع تعهد ارزی صادرکنندگان کوچک 
اتخاذ شده که جزئیات آن را بزودی بانک مرکزی اعلام 
می کند. همچنین برقراری »گواهی امتیاز صادراتی« 
در کمیسیون اقتصادی دولت به تصویب رسید و انتظار 

داریم هفته آینده در دولت به تصویب نهایی برسد.
خانــدوزی دربــاره وضعیت جذب ســرمایه گذاری 
خارجی، با اشــاره به اقدامــات دولت کــه منجر به 
ثبت رکورد بی ســابقه ۵.۵ میلیارد دلاری در جذب 
ســرمایه گذاری خارجی شــد، گفت: مجموعه ای از 
اقدامات در طول ۲ سال گذشــته در کنار دیپلماسی 
اقتصادی فعال وتوســعه وتقویت روابط با کشورهای 
همسایه و دوست و فعال شدن در پیمان های منطقه ای 
پیگیری شــد. از جمله این اقدامات متنوع ســازی 
کانال های ورود سرمایه به کشــور، فعال شدن مراکز 
سرمایه گذاری خارجی و استقرار نماینده دستگاه ها 
در آن، حل و فصل موانع بازگشت سرمایه ایرانیان مقیم 
خارج، فعال شدن در نمایشگاه ها و از همه اینها مهم تر 
استفاده از روش های برای تهاتر و مشوق هایی برای رفع 

تعهد صادراتی سرمایه گذاران بوده است.

خاندوزی: مشوق های تولید تبدیل به قانون شد

تسهیل رفع تعهد ارزی صادرکنندگان

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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سیداحمد حســینی، رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم 
یدکی خودرو و ماشین آلات تهران معتقد است در حال 
حاضر تخصیص ارز، دخالت وزارت صمت و رکود، ســه 
چالش اصلی این روزهای بازار لوازم یدکی است درحالی که 
با وجود گذشت دو ماه از ســال جاری، همچنان وزارت 
صمت ارز موردنیاز تجــار و واردکنندگان لوازم و قطعات 

یدکی را تخصیص نداده است.
هم اکنون بالغ بر ۸۰درصد قطعات یدکی یا مواد اولیه قطعات 
تولید داخل، وارداتی اســت؛ روندی که با افزایش نرخ ارز و 
عدم تخصیص آن قطعا تاثیر مستقیمی بر قیمت  قطعات 
داشته و ادامه آن بر جریان قیمتی در بازار قطعات سال جاری 
هم تاثیر خواهد گذاشت. سوءمدیریت عاملی در نابسامانی 
در بازار لوازم قطعات یدکی به خصوص مونتاژی ها می دانیم. 
پیش بینی می شود با ادامه روند تخصیص ارز و جریان تورم 
طی هفته های جاری بازار لوازم یدکی نیز دستخوش افزایش 
قیمت شود. درحال حاضر بازار لوازم یدکی در بلاتکلیفی و 
رکود شــدیدی قرار دارد. هم اکنون تخصیص ارز، دخالت 
وزارت صمت و رکود، سه چالش اصلی این روزهای بازار لوازم 
یدکی است درحالی که با وجود گذشت دو ماه از سال جاری، 
همچنان وزارت صمت ارز موردنیاز تجار و واردکنندگان لوازم 

و قطعات یدکی را تخصیص نداده است.
به نظر من در بحث چالش های بــازار لوازم یدکی واردات 

خودروهای چینی به دومین چالش امروز بازار لوازم یدکی 
تبدیل شده است. واردات این خودروها بدون هماهنگی 
یا مشورت با کارشناســان خبره این صنف مسلما چالش 
تامین قطعه یدکی را در بازار این خودروها ایجاد خواهد 
کرد. برنامه شــهرداری تهران بــرای واردات چندهزار 

دستگاه تاکسی برقی اشاره جای بحث و بررسی دارد.
در صورت تــردد خودروهای برقی در نــاوگان حمل ونقل 
عمومی و بروز هر گونه حادثه و تصادف و خرابی این خودروها 
در سطح شهر، قطعات بدنه آنها چگونه تامین خواهد شد؟ 
آیا اصولا برنامه ای برای تامین خدمات پس از فروش و تهیه 
قطعات تاکسی ها برقی در نظر گرفته شده است؟ نسبت به 
واردات خودروهای چینی بدون گارانتی، وارانتی و خدمات 

پس از فروش هم انتقادات بسیاری وارد است.
در ســال های گذشــته و زمانی که خودروهایی با برند 
هیوندای، کیا و حتی تویوتا به کشور وارد می شد عمدتا 
با معضل کمتــری در تامین و تهیه قطعــات و خدمات 
این خودروها مواجه می شــدیم درحالی که امروز قیمت 
گیربکس یک خودرو چینی با کیفیتــی کمتر، گران تر 
از گیربکس خودروهایی از برند کیا و هیونداســت. بازار 
با مشکلات بســیاری مواجه اســت اما تصدی دولت در 
 بازار لوازم یدکی عامل بســیاری از مشــکلات این بازار 

بوده است.

مردم تا آنجــا که امکان دارد، خشکشــویی و لباسشــویی را 
در خانــه انجــام می دهنــد و تنها در مــواردی کــه گمان 
می کنند ماشین لباسشویی شــان ممکن اســت خراب شود 
بــه واحدهای صنفی مراجعــه می کنند. درواقــع دیگر برای 
مشــتری تفاوتی ندارد لباســش را چند خریده؛ خودش در 
ماشــین می انــدازد و می شــوید و البتــه اطلاعــات لازم 
را هم نداشــته و لباســش را هم خراب می کند امــا به دلیل 
نداشــتن هزینه کافــی برای انجــام امورات خشکشــویی و 
 لباسشــویی و حذف آن از ســبد خدمات مورد نیــاز خانوار، 
مراجعه نمی کند. این مواقع از سال ذاتا فصل رونق کاری صنف 
خشکشویی و لباسشویی محسوب نمی شود، بالارفتن قیمت  
مواد اولیه و ســایر هزینه های مرتبط با این صنف را هم درنظر 
بگیرید که در بالارفتن قیمت ارائه خدمات به مشــتری تاثیر 
ویژه ای داشته؛ امری که سبب شده مراجعه به این واحدهای 
صنفی در میان خانوارهای ایرانی به تدریج کم و کمتر شده و تا 

مرز حذف شدن هم پیش برود.
جواد وثوقی، رئیس اتحادیه صنف خشکشویی و لباسشویی، با 
تاکید بر اینکه رونق  واحدهای صنفی آن ها خیلی پایین است، 
به گران بودن مواد اولیه و استیصالی که برای تهیه آن ها در میان 
همکاران او به وجود آمده اشاره می کند با ذکر این نمونه که »در 
حال حاضر، پرکلرواتیلن بشکه ای 4۰ تا 5۰ میلیون تومان تمام 

می شود و تازه آن را هم هر واردکننده ای وارد نمی کند.«

بنا به گفته او اینجا یعنی در کشور ما هیچ کدام از مواد اولیه تولید 
نشده و همگی وارد می شــوند. همین دشواری های تهیه مواد 
اولیه سبب شده حتی در شــروع فصل اصلی کاری واحدهای 
صنفی، برای شستن کت وشــلوار و لباس های زخیم و غیره به 
این دلیل که برای شستشــو نیاز به پرکلرواتیلن دارد، دست 
لباسشویی و خشکشویی بسته باشد به این معنا که درصورت 
وجود مشــتری هم، آن ها نمی توانند کارش را راه بیاندازند و 
به گفته رئیس اتحادیه این صنف مگر تعداد افرادی که مقداری 
از این مواد از قبل داشته باشــند، بتوانند کار مشتری را قبول 
کنند. رئیس اتحادیه صنف خشکشــویی و لباسشویی از زبان 
واحدهای صنفی و همکارانش توضیح می دهد که  هربار آن ها  
برای خرید مراجعــه می کنند به خاطر بالارفتن دلار با ســیر 
صعودی قیمت ها مواجه می شوند و به این ترتیب کسب و کار 
واحدهای صنفی خشکویی و لباسشــویی بنا به تاکید وثوقی، 

کساد و عمدتا بی رونق است.
موضوع بعدی مورد اشاره رئیس اتحادیه صنف خشکشویی و 
لباسشــویی، مالیات بالای این واحدهای صنفی است و هنوز 
مشخص نیست امسال قرار اســت روی چنددرصد بسته شود 
با این همــه ظن این می رود کــه در رقم قابــل توجهی بالاتر 
برود. مساله آب و برق و قبض واحدهای صنفی خشکشویی و 
لباسشویی که در حال حاضر به صورت تجاری محاسبه می شود 
یک دیگر از مشکلاتی است که رئیس اتحادیه این صنف به آن 

اشاره می کند؛ آن چه پیش از این به صورت خدماتی محاسبه 
می شده.

ســوای این تجاری بودن به گفتــه وثوقی، هزینــه آب و برق 
واحدهای صنفــی به صورت تصاعدی بالا مــی رود؛ هزینه ای 
که به صورت عادی باید ماهانه چیزی حدود 7۰۰ هزار تومان 
می بود الان نزدیک 4 میلیون و دویســت هزار تومان حساب 

می شود.
از طرفی کمبود کارگــر در این صنف بیــداد می کند؛ رئیس 
اتحادیه صنف خشکشویی و لباسشــویی دلیل این کمبود را 
سختی کار و درآمد ناچیزش می داند. چشم انداز او از آینده این 
شغل این است که به مرور زمان، روز به روز از تعداد واحدهای 
صنفی  اتحادیه خشکشویی و لباسشویی کاسته و صنف به مرور 

زمان به کلی جمع شود.
به گفته وثوقی خود مردم تا آنجا که بتوانند در خانه کارهایشان 
را انجــام می دهنــد و تنها درمــواردی که گمــان می کنند 
ماشین لباسشویی شان ممکن است خراب شود به ما می دهند؛ 
در واقع دیگر برای مشتری تفاوتی ندارد لباسش را چند خریده؛ 
خودش در ماشین می اندازد و می شوید و البته اطلاعات لازم 
را هم نداشــته و لباســش را هم خراب می کند امــا به همان 
دلیل نداشــتن هزینه کافی برای انجام امورات خشکشــویی 
و لباسشویی و حذف آن از ســبد خدمات مورد نیاز خانوار به 

واحدهای صنفی مربوطه مراجعه نمی کند.

معاون وزیر جهاد کشــاورزی با اشاره به خودکفایی 
کشور در تولید گندم در سال جاری گفت: می توانیم 
اعلام می کنیم که با توکل به خدا و تلاش دولتمردان 
امسال نیازی به واردات نخواهیم داشت. به گزارش 
خبرگزاری تسنیم، علیرضا مهاجر معاون وزیر جهاد 
کشاورزی گفت: گندم قوت لایموت مردم ایران است و 
وابستگی بسیاری در بین مردم نسبت به این محصول 

کشاورزی وجود دارد.
وی افزود: کشــور ما در جنگ جهانی سابقه خباثت 
غربی ها و قطحی بزرگ را در خصوص گندم تجربه 
کرده و در دوران کرونا و مسایل دیگر نیز شاهد همین 
رویکرد غربی ها نسبت به کشورهای مختلف شاهد 
بودیم. معاون امور زراعت وزارت جهاد کشــاورزی 
یادآورشــد: امام راحل و مقام معظم رهبری تاکید 
بســیاری بر خودکفایی این کالای اساســی کشور 
داشته اند و روی این رویکرد نیز تلاش بسیاری انجام 

شده است.
وی گفت: متاسفانه از دوران قاجار و پهلوی فرهنگ 
واردات در کشور ما رخنه کرده است و پس از انقلاب 
نیز برخی افراد همه چیز را مبتنی بر واردات می کنند. 
برخی تصور می کنند که واردات گندم ارزان تر از تولید 
داخل است ولی این نسبت به دلیل یارانه ای است که 

در حوزه ارزی به بیگانگان اعطا می کنند.
مهاجر یادآورشد: پس از تحریم ها و جنگ روسیه و 
اوکراین خلا جدی در این حوزه حس شد و دولتمردان 

متوجه شدند که چاره ای جز خودکفایی در این حوزه 
وجود ندارد.سال 14۰۰ تصمیم به خودکفایی گرفتیم 
تا امسال به خودکفایی برسیم. از چهار و نیم میلیون تن 
سال اول هدف میزان خرید گندم نان در سال گذشته 
به ده و نیم میلیون رسید و امسال نیز به هدف اصلی 

خودکفایی بیش از یازده میلیون تن خواهیم رسید.
معاون امور زراعت وزارت جهاد کشاورزی یادآورشد: 
چهار عامل تغذیه و تامین ســموم و خرید گندم و 
ترتیباتی که در این حوزه اتخاذ شد به رسیدن به این 
رقم از تولید کمک کرد. وی گفت: نظریات مختلفی در 
کشور ما در حوزه کشت گندم وجود داشت و تحولات 
اخیر ثابت کرد که کشورها بر همین اساس ما را وادار به 
تصمیمات استراتژیک می کنند. در همین رابطه مقام 
معظم رهبری و دولتمردان تاکیدات بسیاری بر روی 
تامین منابع استراتژیک کشور دارند. امروز می توانیم 
اعلام می کنیم که با توکل به خدا و تلاش دولتمردان 

امسال نیازی به واردات نخواهیم داشت.
وی افزود: کشــاورزان با هزینه خود محصول را می 
کارند و برای دریافت هزینه فروش محصول نیز توقع 
به جایی دارند. ولی برخی افراد تصور می کنند که پولی 
که به گندمکاران داده می شود، یک نوع یارانه است 
ولی با ثابت نگاه داشتن قیمت آرد و قیمت تقریبی نان 
در ســالهای اخیر یارانه اصلی به مردم داده می شود 
 و پولی که به کشــاورزان داده می شود هزینه خرید 

گندم است.

اکبر شاهرخی، رئیس اتحادیه صنف فروشندگان گل 
و گیاه تهران گفت: اخیرا بانوان بیشتری به فعالیت در 
زمینه گل و گیاه روی آوردهانــد و برای دریافت مجوز 
فعالیت در این حوزه به اتحادیه گل مراجعه می کنند. 
برخی از بانوان نیز با برگزاری ورکشاپ های گل آرایی 
درآمد قابل توجهی دارند؛ البته تبلیغات در فضای مجازی 

به شدت در توسعه کسب و کار آنها موثر بوده است.
 رکود در بــازار گل و گیــاه نمایانگــر کاهش قابل 
ملاحظه  فعالیت های اقتصــادی و تجاری مرتبط با 
این صنعت است. زمانی که توان خرید مردم کاهش 
می یابد، فروشندگان گل و گیاه نیز با مشکلاتی مواجه 
می شوند. افراد ممکن است به دلیل کاهش درآمدها 
یا نگرانی های مالی، هزینه های اضافی برای خرید گل 
و گیاه را به تأخیر بیندازند یا هزینه کمتری را به خرید 
گل و گیاه اختصاص دهند. این موضوع باعث کاهش 
فروش و در نتیجه رکود در بازار می شود. برای مقابله 
با این وضعیت، فروشندگان می توانند به راهکارهایی 
مانند ارائه تخفیفات و قیمت گذاری مناسب، تبلیغات 
فعال و افزایش کیفیت محصولات خود روی آورند تا 

جذابیت بیشتری برای مشتریان ایجاد کنند.
رئیس اتحادیه صنف فروشندگان گل و گیاه تهران در 
خصوص میزان حقوق افراد فعال در حوزه گل و گیاه 
توضیح داد: در حال حاضر هزینه های مربوط به خوراک 
و بیمه کارگران در صنعت گل و گیاه به شدت افزایش 
یافته اســت. به این معنا که به صورت تقریبی هزینه 

خوراک این افراد برای کارفرما در ماه حدود 7 میلیون 
و پانصد هزار تومان و هزینه بیمه آنها که سال گذشته 
۲ میلیون و ششصد هزار تومان بود، در سال به بیش 
از ۳ میلیون رسیده است. بنابراین خوراک و بیمه این 
کارگران در ماه به طور مجموع ۹ میلیون هزینه دارد. 
حقوق یک کارگر ساده از اتباع خارجی در حال حاضر 
1۰ تا 1۲ میلیون است. تزیین کارهای گل نیز با توجه 
به میزان حرفه ای بودن شان، نرخ متفاوتی از حقوق 
ماهانه را دریافت می کنند. در نتیجه دستمزد افراد در 
حوزه گل و گیاه از یک کارگر ساده تا تزیین کار حرفه 

ای از 1۲ میلیون تا ۳۰ میلیون تومان متفاوت است.
وی همچنین افزود: اخیرا فعالیت قشر بانوان در زمینه 
فروش و تزیین گل و گیاه افزایش چشمگیری داشته 
است. حرفه گل آرایی شامل آگاهی از نوع تزیین، رنگ 

آمیزی گل ها، برگ آرایی و حتی کاغذ آرایی است.
رئیس اتحادیه صنف فروشندگان گل و گیاه تهران در 
رابطه با علل رکود بازار گل و تاثیر آن بر شرایط اقتصادی 
زندگی افراد مشغول در این حوزه بیان کرد: ساعت کار 
کارگران در بخش گلخانه ها و تولید گل و گیاه تا 4 یا 
5 بعد از ظهر بوده اما کارگران گل فروشی حداقل از ۸ 
صبح تا ۸ شب در مغازه ها مشغول به کار هستند. شرایط 
سخت اقتصادی در حال حاضر حتی تهیه مسکن را نیز 
برای این قشر به شدت دشوار کرده است. در در شرایط 
کنونی مغازه داری برای صنف گل و گیاه نه برای کارفرما 

صرفه اقتصادی دارد و نه برای کارگر. 

کیانــوش گــودرزی، رئیــس اتحادیــه صنف 
مشــاوران املاک تهران در تحلیل شرایط فعلی 
و پیش بینی آینده بازار مســکن گفت: در حال 
حاضر مشــاوران املاک در رکود کاری به ســر 
می برند و بازخوردهایی هم که از بازار مســکن 
دریافت می کنیم تحرکــی را در آینده نزدیک 

نشان نمی دهد.
کارشناســان و فعالان بازار مسکن معتقدند اگر 
شــوک های بیرونی به این بازار وارد نشود، نیمه 
اول سال جاری می تواند فاز نخست آرامش بازار 
ملک باشــد. از جمله اقدماتی که در دستور کار 
دولت قرار دارد ســاماندهی سکوهای اینترنتی 
فروش املاک اســت. وزارت راه و شهرســازی 
قصد دارد ســامانه های خرید و فروش مســکن 
 را بــه ســامانه خودنویــس تحــت مدیریت 

خود متصل کند.
کیانــوش گــودرزی، رئیــس اتحادیــه صنف 
مشــاوران املاک تهران در تحلیل شرایط فعلی 
و پیش بینی آینده بازار مســکن گفت: در حال 
حاضر مشــاوران املاک در رکود کاری به ســر 
می برند و بازخوردهایی هم که از بازار مســکن 
دریافت می کنیم تحرکــی را در آینده نزدیک 

نشان نمی دهد.
رئیــس اتحادیه صنف مشــاوران املاک تهران 
اضافه کــرد: علت اصلــی آن به کاهــش توان 

متقاضیان مصرفی مربوط می شــود. پیش بینی 
من بــا توجه به شــرایط موجود این اســت که 
به ســمت کســادی حرکت می کنیــم و اتفاق 
خاصی در نیمه اول ســال جاری نخواهد افتاد. 
البته این رکود برای صنف مشــاوران املاک و 
بخش مســکن به عنوان یک حوزه پیشــران، 
 جالب نیســت و تبعــات منفی بــرای اقتصاد 

کشور دارد.
وی در گفت وگویی بیان کرده بــود: اگر دولت 
بتواند عرضه مســکن را افزایش دهد و صنعت 
اجاره را نیز راه اندازی کنــد می توان امیدوار بود 
که قیمت ها در سطح فعلی با تغییرات اندک قرار 
بگیرد یا حداقل شاهد نوســانات جزئی در این 
بازار باشیم. اما گردش اقتصادی در بازار مسکن 
نباید متوقف شود؛ چرا که اشتغال این حوزه را به 

چالش می کشد.
گــودرزی بیان کــرد: هم اکنون شــاهد نوعی 
موازی کاری با بخــش خصوصی هســتیم. به 
طور مثال ایجاد ســامانه خودنویس در وزارت 
راه و شهرســازی تبعات منفی برای اشــتغال 
بازار ملک خواهد داشــت و اگر رکــود فعلی در 
این بــازار ادامه پیدا کند علاوه بــر آن که اثرات 
اجتماعــی و اقتصــادی بــه وجود مــی آورد 
 ممکن اســت قیمت مســکن را تحــت تاثیر 

قرار دهد.

سامانه خودنویس با اهدافی 
مثل ایجاد شفافیت در بازار 
مســکن، تســهیل امور، 
دســتیابی بهتر بــه آمار، 
حذف هزینه کمیســیون 
بنگاه هــا و کنترل نرخ ها در بازار اجــاره راه اندازی 
شــده و قرار اســت در فاز دوم، قراردادهای خرید 
و فروش ملک نیز به ســامانه خودنویــس بیاید؛ 
برنامه ای که البته واکنش واسطه های ملکی را در 

پی داشته است. به گزارش ایسنا، راه اندازی سامانه 
»خودنویــس« ذیل قانون جهش تولیــد و تامین 
مســکن مصوب مرداد 14۰۰ انجام شــد. در این 
راستا سوم خرداد سال 14۰۲ امکان انعقاد قرارداد 
رایگان اجاره بین موجران و مستاجران در سامانه 
»ایران املاک« فراهم و ســپس اواخر همان سال 
سامانه خودنویس در این زمینه ایجاد شد. خدمات 
این سامانه به صورت رایگان و ۲4 ساعته است. در 
حال حاضر نیز تمام مشاوران املاک به این سامانه 
متصل شده اند و فقط مشاوران املاک دارای مجوز 
می توانند به انعقاد قرارداد در این سامانه ورود کنند.

انعقــاد قراردادهــای مالــک و مســتاجری بــه 
صورت رایگان در ســامانه خودنویس به  نشــانی 
khodnevis.mrud.ir به تدریج در حال افزایش 
است. آن طور که وزارت راه و شهرسازی اعلام کرده 
تا کنون بیش از ۳۰۰ هزار فقره قــرارداد اجاره در 

سامانه مذکور منعقد شده است.
این در حالی اســت که واســطه های ملکی ایجاد 
سامانه مذکور را نوعی موازی کاری دولت با بخش 
خصوصی می دانند و معتقدنــد این اقدام می تواند 
اشتغال مشــاوران املاک را تحت تاثیر قرار دهد 
که تبعات اقتصادی و اجتماعی برای کشور خواهد 

داشت. مشاوران املاک می گویند مساله ی اصلی 
بازار اجاره رایگان بودن یا نبودن اجاره نامه نیست 
و مشکل مستاجران را نوسانات افزایشی نرخ ها در 

بازار اجاره می دانند.
جدیدترین آمار بانک مرکزی در فروردین 14۰۳ 
می گوید که طی یک سال گذشته نرخ رشد اجاره 
بها در تهــران 45.۲ درصد و در کل کشــور 5۲.4 
درصد رشد داشته اســت؛ در حالی که سقف مجاز 
افزایش اجاره بها در تهــران ۲5 درصد و در دیگر 

شهرها ۲۰ درصد تعیین شده بود.
مهدی کرباســیان ـ عضو هیات رئیســه اتحادیه 
مشاوران املاک - با اشاره به تاثیر سامانه خودنویس 
بر کم رونق شــدن معاملات مسکن به ایسنا گفت: 
مسئولان وزارت راه و شهرسازی دائما روی تبلیغات 
این ســامانه مانور می دهند و به مــردم می گویند 
بیایید قرارداد خود را مجانی ثبــت کنید. در واقع 
رسما به حذف دفاتر مشاور املاک ورود کرده اند و 

اشتغال جامعه در حال سرکوب شدن است. در هر 
بازاری، اقتصاد را واسطه می چرخاند. جهش تولید 
نیاز به مشتری دارد. این مشتری از طریق واسطه ها 
می آید. موضوع واسطه برای بازار مسکن به عنوان 

یک بازار پیشرو در اقتصاد، اهمیت مضاعف دارد.
وی اظهار کرد: با ایجاد ســامانه خودنویس، اکثر 
مشاوران املاک به سمت ابطال جواز رفته اند. این 
مساله تبعات منفی برای بازار مسکن و اشتغال کشور 
دارد که در آینده خود را نشان می دهد. از طرف دیگر 
وزارت راه و شهرسازی، ســامانه خودنویس را در 
راستای شفافیت، تســهیل امور، دستیابی به آمار، 
حذف هزینه حق الزحمه مشاوران املاک و کنترل 
نرخ ها در بازار اجاره راه اندازی کرده است. قرار است 
در فاز دوم، قراردادهای خرید و فروش ملک نیز به 
سامانه خودنویس بیاید. اتصال سکوها و سایت های 

فروش ملک به این سامانه نیز در دستور کار است.
هادی عباسی اصل ـ معاون وزیر راه و شهرسازی - 
می گوید با راه اندازی ســامانه خودنویس، مشاوران 
املاک بیکار نمی شوند و بستر امکان فعالیت برایشان 
فراهم است اما باید خدمات خود را ارتقا دهند. افراد 
می تواننــد از طریق درگاه مجوزهــا، مجوز املاک 
بگیرند و فعالیت کنند. اما باید به نقطه ای برسیم که 

خدمات مشاوران املاک تخصصی شود. در تمام دنیا 
مشاوران املاک خدمات حقوقی بالایی به مردم ارایه 
می کنند. صنف مشاوران املاک قابل حذف کردن 
نیست بلکه این ســامانه یک محرکی خواهد بود تا 

مشاوران املاک خدمات صنف خود را ارتقا دهند.
طبق آخریــن آماری که توســط مدیر ســامانه 
خودنویس ارایه شده تعداد قراردادهای ثبت شده 
در این ســامانه از ۳۰۰ هزار قرارداد عبور کرد. به 
گفته مهدی ساسانی، در نســخه قدیمی )سامانه 
ایران املاک( طی 5۰ روز ابتدایی ســال14۰۲ به 
میزان 117 هزار و ۸۸1 قرارداد ثبت شــد. این در 
حالی اســت که قراردادهای ثبت شــده در نسخه 
جدید ســامانه ثبت قراردادهای معاملات املاک 
و مســتغلات )خودنویس( طــی 5۰ روز ابتدای 

سال14۰۳ تعداد 1۶۶ هزار و ۲۶۳ رسیده است.
بر این اساس، میزان مراجعه مالکان و مستاجران برای 
انعقاد قرارداد رایگان اجاره نسبت به سال گذشته 41 
درصد رشد داشته است. پیش نیاز ثبت قرارداد اجاره 
در این سامانه، ثبت ملک مورد نظر در سامانه املاک و 
اسکان است. برای استفاده از تسهیلات ودیعه مسکن 
نیز ارایه قرارداد کد رهگیری اخذ شــده از ســامانه 

خودنویس الزامی است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

استقبال از قرارداد اجاره رایگان افزایش یافت

ساماندهی بازار اجاره بها

پیش بینی خودکفایی در تولید گندم افزایش هزینه های کارگران در صنعت گل و گیاه مشاوران املاک در رکود کاری

واحدهای خشکشویی و لباسشویی کساد و بی رونق انددخالت  ها عامل نابسامانی بازار لوازم یدکی خودرو

مسیر سخت بازار مسکن 
فرشید ایلاتی، کارشناس مسکن

مهم ترین نکته در رابطه با کنترل افزایش قیمت  مسکن در بازار اجاره بها ، اهمیت طرح های دولتی و 
افزایش مالکیت است. به طور اساسی و با توجه به شرایط تورمی کشور سیاست دولت بر این است که از 
تعداد خانواده های مستاجر کم و بر تعداد خانواده های مسکن ملکی بیفزاید. به اصطلاح در کشور مالک 
جدید اضافه کند. در سایر کشورها اجاره بها نسبت به قیمت مسکن نرخ بالاتری دارد اما با توجه به اینکه 
ما تورم املاک در ایران داریم و در سایر کشــورها  وجود ندارد همین امر باعث می شود افزایش قیمت 

مسکن در ایران عایدی نصیب مالک نکند.
متاسفانه با وجود راه اندازی سامانه هایی برای شناسایی خانه های خالی و ثبت معاملات املاک، همچنان 
اطلاعات آن تکمیل نیســت، به همین دلیل به غیر از تهران که وضعیت نسبتا خوبی دارد، در برخی 
کلان شهر ها حتی 1۰ درصد اجاره نامه ها هم ثبت نمی شــود و به همین دلیل ابزار نظارتی لازم برای 

جلوگیری از سوداگری وجود ندارد.
برای اجاره بهای گران در قانون ساماندهی بازار زمین و مسکن شرایطی وجود دارد. اگر موجری، بیش 
از نرخ تورم، مسکن خود را اجاره دهد به اندازه ده برابر مبلغی که افزایش داده است جریمه خواهد شد 
و تا 5 سال هم مستأجر قابلیت شکایت دارد. در واقع اگر مستأجر مجبور شد در خانه موجر با افزایش 
اجاره بهای بیش از تورم حضور داشته باشد؛ اما سال بعد وقتی خانه را تخلیه کرد، تا 5 سال بعد فرصت 

شکایت دارد تا موجر محکوم شود.
الزامات قانونی هم در طرح دوفوریتی ســاماندهی بازار زمین و مسکن را قابل توجه است. مالکینی که 
بخواهند بیش از تورم عمومی اجاره را افزایش دهند، مالکین نقره داغ خواهند شد به ویژه اینکه مستأجر 

تا پنج سال فرصت شکایت دارد.
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فناوری و 
اطلاعات

گمرک ایران:
صادرات دانش بنیان ها به ۲.۵ میلیارد دلار رسید

گمرک ایران اعلام کرد: در سال گذشته ۳ میلیون و ۶۰۵ هزار تن کالا به ارزش ۲ میلیارد و 
۵۰۶ میلیون دلار توسط شرکت های دانش بنیان صادر شده است و این شرکت ها ۵ میلیارد 
و ۱۴۱ میلیون دلار واردات داشته اند. شرکت های دانش بنیان در سال ۱۴۰۲، بالغ بر ۳ 
میلیون و ۶۰۵ هزار تن کالا به ارزش ۲ میلیارد و ۵۰۶ میلیون دلار صادرات داشته اند؛ در 
این مدت همچنین یک میلیون و ۱۵۸ هزار تن کالا به ارزش ۵ میلیارد و ۱۴۱ میلیون دلار 

توسط شرکت های دانش بنیان وارد کشور شده است.
بر اساس این گزارش، از تعداد ۹۷۹۲ شرکت دانش بنیان مورد بررسی، یک هزار و ۵۰۴ 
شرکت به عبارتی ۱۵ درصد در زمینه تجارت خارجی فعالیت داشته اند که از این تعداد 
یک هزار و ۹ شرکت در زمینه واردات، ۸۴ شرکت در زمینه صادرات و ۴۱۱ شرکت در هر 

دو زمینه فعالیت کرده اند.
حدود ۸۵ درصد از ارزش کالاهای وارداتی شرکت های دانش بنیان به ۵ کشور عمده شامل 
چین، امارات متحده عربی، ترکیه، آلمان و هند تعلق دارد؛ در مقابل کشورهای چین، عراق، 
امارات متحده عربی، ترکیه و روسیه ۵ کشور عمده مقصد صادراتی کالاهای شرکت های 

مذکور بوده که در مجموع ۷۵ درصد از کالاهای این شرکت ها به این کشورها صادر شد.
بر اســاس این گزارش، قیمت هر تن کالای صادراتی ۶۹۵ دلار بوده و با توجه به میزان 
متوسط ارزش هر تن کالای صادراتی در کشور که در سال ۱۴۰۲ به میزان ۳۶۲ دلار بوده 
است؛ ارزش صادراتی کالاهای دانش بنیان حدود ۲ برابر متوسط ارزش کالاهای صادراتی 
کشور بوده است. شرکت های دانش بنیان در سال ۱۴۰۲ سهم ۲.۶ درصد از وزن و ۵ درصد 
از ارزش کل صادرات کشور را به خود اختصاص دادند که مواد پیشرفته و محصولات مبتنی 
بر فناوری های شیمیایی، حدود ۸۰ درصد ارزش صادرات شرکت های دانش بنیان را به 
خود اختصاص داده است. در جهت تسهیلات ویژه به شرکت های دانش بنیان ۶۱ درصد از 

واردات شرکت های مذکور در مسیر سبز یا زرد گمرکی قرار گرفته اند.
شــرکت های دانش بنیان بر اساس نوع مجوز شامل شــرکت های نوپا به تعداد ۶۶۵۳، 
شرکت های نوآور ۲۳۰۵ و فناور ۸۳۴ شرکت هستند. گمرک آمادگی دارد ترکیب واردات 
و صادرات هر یک از شرکت های دانش بنیان بر مبنای حوزه فناوری و محصولاتی که بر 
اساس آن دانش بنیان نامیده شده اند را مورد تجزیه و تحلیل قرار دهد تا تصویر دقیق تری 

از عملکرد این شرکت ها نمایان شود.
بر اساس این گزارش، در تهیه گزارش عملکرد شرکت های دانش بنیان، ۹۷۹۲ شرکت 
مورد بررسی قرار گرفتند و تمامی این شرکت ها به عنوان دانش بنیان در حوزه های مختلف 

فناوری در معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری ثبت هستند.

آغاز عملیات اجرایی اتصال روستاها به فیبرنوری از نیمه دوم سال
مجری طرح توسعه ارتباطات روستایی کشور گفت: برنامه ریزی برای اتصال روستاهای 
پرجمعیت کشور به فیبرنوری آغاز شده و در نیمه دوم ســال ۱۴۰۳ این طرح اجرایی 

خواهد شد.
»ایرج روحی« با اشاره به وجود ۷۰ روستای بالای ۲هزار خانوار در کشور وجود دارد، اظهار 
داشت: جمعیت ۴۴۱ روستا در کشور بین هزار تا ۲ هزار خانوار است، ۶۰۰ روستا نیز بین 
۵۰۰ تا هزار خانوار داریم و هدف گذاری ما این است که بتوانیم بخشی از این روستاها را به 

فیبرنوری متصل کنیم.
مجری طرح توسعه ارتباطات روستایی کشور با اعلام این خبر که برای اتصال برخی از 
روستاهای بالای ۲۰ خانوار کشور به اینترنت فیبرنوری برنامه ریزی هایی انجام شده است، 
افزود: بخشی از برنامه هایی که در توسعه ارتباطات روستایی کشور برای سال ۱۴۰۳ داریم 
این است که بتوانیم برای بخشی از روستاهای پر جمعیت کشور که تقریبا به یک شهر 
کوچک جمعیت دارند را به فیبرنوری متصل کنیم. طراحی این کار آغاز شده و در نیمه دوم 
سال تعدادی از آن به مرحله اجرا در می آید. به گزارش ایرنا، طرح خدمات عمومی اجباری 
روستایی )USO( با هدف ارائه خدمات دسترسی به اینترنت پرسرعت در روستاهای سراسر 
کشور به کارفرمایی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات تعریف  شده است. با آغاز به کار دولت 
سیزدهم بر اساس معیارهایی که وزارت ارتباطات برای اتصال باکیفیت و پایدار روستاها به 
اینترنت در نظر داشت و با بررسی هایی که در این زمینه انجام داد، نزدیک  به ۱۰ هزار روستا 
در کشور وجود داشتند که یا باید به اینترنت متصل می شدند یا زیرساخت های آن ها ارتقا 

پیدا می کرد تا دسترسی مردم تسهیل شود.

تامین ۷۰ دستگاه سی تی اسکن مراکز درمانی با تولید داخل
با مشارکت ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان سلامت، تأمین ۷۰ دستگاه سی تی اسکن ۱۶ 
اسلایس مورد نیاز مراکز درمانی تابعه وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی مصوب 
شد. به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، در راستای 
سیاست های کلی کشور وو به منظور حمایت از اجرایی شدن مفاد آئین نامه حمایت از 
تولید، دانش بنیان در حوزه صنعت، معدن و تجارت، برای توسعه اقتصاد دانش بنیان و 
حمایت از توسعه محصولات تجهیزات پزشکی و تأمین نیازمندی کشور در این حوزه، 
توافق نامه ای بین ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان سلامت، معاونت درمان وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی و دفتر صنایع تجهیزات و ملزومات پزشکی و آزمایشگاهی وزارت 
صمت و شرکت احیا درمان پیشرفته منعقد شد. در این توافق نامه مقرر شد تا معاونت 
درمان وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشــکی از تعداد ۱۰۰ دستگاه سی تی اسکن 
۱۶ اسلایس مورد نیاز مراکز درمانی تابعه تعداد حداقل ۷۰ دستگاه را از محل ظرفیت 
شرکت های تولیدکننده داخلی تأمین کند. همچنین وزارت بهداشت به منظور مدیریت 
کیفیت و ایجاد فضای رقابتی می تواند حداکثر تعداد ۳۰ دستگاه سی تی اسکن ۱۶ اسلایس 

خارجی دارای نمانام )برند( برتر جهانی را از محل واردات تأمین کند.

نرخ تسلط بازار بیت کوین چه میزان است؟
بیت کوین علیرغم کاهش های اخیر همچنان بر بازار کریپتو تســلط دارد و به تازگی از 

محدوده قیمتی ۶۱ هزار دلار فراتر رفته است.
قیمت بیت کوین در نوسان بوده و همچنان به داخل و خارج از منطقه قرمز حرکت کرده 
که نشان دهنده تجربه روند ضعیفی است. با وجود این نوسانات، تسلط بیت کوین البته با 
تغییرات حاشیه ای توانسته است بالای ۵۰ درصد باقی بماند و این تسلط پایدار بالای ۵۰ 

درصد بر روند کلی ارزش بازار ارزهای دیجیتال تاثیر گذاشته است.
نرخ تسلط بیت کوین بر اساس تحلیلی از داده های کوین مارکت کپ نشان داد که در پایان 
سال گذشته، تسلط بیت کوین به زیر ۵۰ درصد کاهش یافت که بیانگر کاهش ارزش بازار 
بیت کوین بود، با این حال، در آغاز سال ۲۰۲۴، ارزش بازار دوباره آستانه ۵۰ درصد را به 
دست آورد و به افزایش خود ادامه داد. از آخرین داده های ثبت شده مشخص شده است که 
نرخ تسلط بازار بیت کوین در ۱۱ ماه مه بیش از ۵۳ درصد بوده است. شایان ذکر است که 

کوین مارکت کپ داده ها را به صورت هفتگی محاسبه می کند.
بررسی بیشتر داده ها نشان می دهد که از مجموع ۲.۳ تریلیون دلار سرمایه بازار، بیت کوین 
بیش از ۱.۲ تریلیون دلار آن را تشکیل می دهد. به نقل از کریپتو، از آنجایی که ارز دیجیتال 
پیشرو به حرکت در چشم انداز بی ثبات کریپتوها ادامه می دهد، تسلط پایدار آن می تواند 

به طور بالقوه بر روند کلی سرمایه گذاری بازار ارزهای دیجیتال تاثیر بگذارد.
مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتال در حال حاضــر ۲.۲۹ تریلیون دلار برآورد 
می شود که این رقم نسبت به روز قبل  ۲.۴۴ درصد بیشتر شده است. در حال حاضر ۵۳.۸۴ 
درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین است که ۰.۱۳ درصد افزایش روزانه 
را ثبت کرده است. حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته ۶۹.۸۳ میلیارد 
دلار است که ۵۶.۶۷ درصد افزایش داشته است. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در 
حال حاضر ۶.۲۲ میلیارد دلار است که  ۸.۹۱ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای 
دیجیتال  بوده و حجم تمام سکه های پایدار اکنون ۶۳.۹۶ میلیارد دلار است که ۹۱.۶۰  

درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.

اخبار

دبیر ســتاد فناوری های اتصال 
پذیری و ارتباطات معاونت علمی 
با اعلام جزییات بسته حمایتی 
برای فعالان زیست بوم نوآوری 
و فناوری گفت: تسهیلات ارزان 
قیمت برای بومی سازی شبکه ملی اطلاعات اعطا می شود. 
دکتر سید محمد کرباســی در گفت و گو با مهر، با اشاره به 
برنامه های ستاد گفت: بازدید مستمر و میدانی از شرکت های 
دانش بنیان یکی از برنامه های ما اســت برنامه داریم که در 
طول سال به منظور آشنایی و شناسایی شرکت های دانش 
بنیان مرتبط با حوزه فعالیتی ستاد، بازدیدهایی را به صورت 
منظم و اولویت بندی بر حسب حوزه فعالیت شرکت ها از نظر 
فناوری و همچنین میزان موفقیت و شکست ها در دستور کار 
قرار دهیم تا علاوه بر اینکه شناسایی ما را از شرکت ها کامل تر 
کند، در جریان دغدغه های آنها نیز قرار بگیریم. قطعاً این 
بازدیدها نمی تواند به صورت کامل اتفاق بیفتد ولی هدف ما 
این است که از این طریق هرچه بیشتر با اکوسیستم فناوری 

در حوزه ICT ارتباط برقرار کنیم.

حمایت های مالی از کارآفرینان در راستای 
جهش تولید

وی با بیان این مطلب که معاونت علمی یک جعبه ابزاری 

برای حمایــت از کارآفرینان در راســتای جهش تولید 
دارد، خاطرنشان کرد: انواع تسهیلات تبصره ۱۸ برای 
اشتغال زایی، تســهیلات از محل صندوق توسعه ملی، 
تسهیلات صندوق نوآوری و شکوفایی و همچنین منابع 
مالی مستقیم ستاد و معاونت برای حمایت اقتصادی از 
شرکت ها از جمله این ابزارهای حمایتی به شمار می رود. 
علاوه بر ایــن ظرفیت های خوبی از طریــق بنیاد ملی 
نخبگان برای جذب نخبگان در شرکت های دانش بنیان 

و توانمندسازی آنها ایجاد شده است.

شناسایی چالش های کسب و کارهای دانش 
بنیان

دبیر ستاد توسعه فناوری های اتصال پذیری و ارتباطات 
معاونت علمی با اشــاره به حمایت از کسب و کارهای 
و شــرکت های دانش بنیان نوپا گفــت: گام اول رصد 
و شناسایی این شرکت هاســت که این اقدام منجر به 
شناســایی ظرفیت های آنها و شناســایی گلوگاه ها و 
مشکلاتی که با آن دست و پنجه نرم می کنند، می شود 
و خب بالطبع با توجه به جعبه ابزاری که عنوان کردم، 
ستاد تلاش خواهد کرد به ازای هر مساله و موضوعی راه 
حل متناســبی را پیدا کند. خیلی از اوقات اقدام ستاد 
و معاونت می تواند معرفی شــرکت ها به یک دســتگاه 
مربوطه در حاکمیت باشــد تا به نحو مناسب ظرفیت و 
دستاوردهای آن شرکت در دســتگاه ها مورد استفاده 
قرار گیرد و نهایتاً محصول فناورانه و نوآورانه آن شرکت 

ارزش افزوده ای با خود به همراه داشــته باشد. کرباسی 
ادامه داد: در راســتای ایجاد بستر مناســب در تولید 
و مشــارکت مردم، اقداماتی را برای هم راســتا کردن 
نهادهای مرتبط با ستاد در دستور کار قرار داده ایم که 
از جمله آنهــا می توان به صندوق نوآوری و شــکوفایی 
و وزارت ارتباطــات اشــاره کرد و ما در صدد هســتیم 
که با هــم افزایی بین دســتگاهی و ایجــاد هماهنگی 
بین جهــت گیری های نهادهــای مختلــفِ مرتبط با 
 حوزه ســتاد بتوانیم در ایــن حوزه اتفاقــات بزرگی را 

رقم بزنیم.

تســهیلات ارزان قیمت برای بومی سازی 
شبکه ملی اطلاعات

کرباسی با اشــاره به حمایت از شرکت های دانش بنیان فعال در 
حوزه فهرست بومی سازی شبکه ملی اطلاعات، گفت: بیان کرد: 
همچنین با در نظر گرفتن اولویت های فهرست بومی سازی شبکه 
ملی اطلاعات به دنبال این هستیم که به آن دسته از شرکت های 
دانش بنیانی که در حوزه های ضروری و گلوگاهی شــبکه ملی 
اطلاعات ورود کرده و یا قراردادهای فعالی را با اپراتورها منعقد کرده 
اند، در راستای کمک به گردش مالی این شرکت ها و رفع نیازهای 

موقت مالی تسهیلات ارزان قیمت در اختیارشان قرار دهیم.

تسهیلات ارزان قیمت برای بومی سازی شبکه ملی اطلاعات

معرفی دانش بنیان ها به دستگاه های حاکمیتی
News kasbokar@gmail.com

اوپن ای آی ســازنده چت جی پی تی، اعلام کرد مدل 
جدید هوش مصنوعی خود به نام ۴o-GPT را عرضه 
می کند که قادر به مکالمه صوتی معنادار و همچنین 
تعامل با عکس و متن اســت. به گزارش مهر به نقل از 
رویترز، این جدیدترین اقدام شرکت برای حفظ قدرت 

رقابت با شرکت های دیگر در این حوزه نوظهور است.
قابلیت های صوتی جدید به کاربــران اجازه می دهد 
با چت جی پی تی صحبت کنند و پاســخ هایی واقعی 
بدون تاخیر دریافت کنند. همچنین کاربران می توانند 
هنگامیکه چت جی پی تی مشغول صحبت است، حرف 
زدن آن را قطع کنند. دیگر دستیارهای صوتی هوشمند 

در انجام هر دو این فعالیت ها با چالش روبرو بودند.
سم آلتمن مدیر ارشد اجرایی اوپن ای آی در یک پست 
وبلاگی نوشت: این هوش مصنوعی مشابه نمونه هایی 
به نظر می رسد که در فیلم ها دیده می شود. صحبت 
کردن با رایانه هیچ گاه به اندازه اکنون برای من واقعی 

نبوده است.
این شــرکت در حال حاضر با افزایش رقابت و فشارها 
برای گسترش مشتریان چت جی پی تی روبرو است. 
محققان اوپن ای آی در یک رویــداد که به طور زنده 
پخش می شد، قابلیت های جدید دستیارصوتی هوش 
مصنوعی چت جی پی تی را نشــان دادند. در یکی از 

دموها ها چت جی پی تی از قابلیت های بصری و صوتی 
خود برای صحبت با یک محقق جهت حل یک معادله 

ریاضی روی یک برگه کاغذ حرف زد.
در دمویی دیگر محققان قابلیت های واقعیت ترجمه 
۴o-GPT را نشــان دادند. نمایش های اوپن ای آی 
مرزهای تخیل و واقعیت را از بین برده اند. یک محقق 
این شرکت به چت بات گفت وضعیت خوبی دارد زیرا 
نشان داده چقدر مفید و خارق العاده است. چت جی پی 
تی نیز در پاسخ گفت: اوه، خواهش می کنم! شماباعث 

می شوید از خجالت سرخ بشوم.
میرا موراتی مدیر ارشــد فناوری اوپــن ای آی در این 

مراسم اعلام کرد مدل جدید به طور رایگان عرضه می 
شود زیرا نســبت به مدل های قبلی برای شرکت کم 
هزینه تر است. کاربران چت جی پی تی که حق اشتراک 
خریده اند نســبت به کاربران ظرفیت بیشتری دارند. 
مدل۴o-GPT طی هفته های آینده عرضه خواهد شد.
علاوه بر آنچه گفته شــد کاربران چت جی پی تی می 
توانند به ویژگی »مرور« یا جستجو دسترسی یابند. با 
کمک این قابلیت چت جی پی تی می تواند اطلاعات به 
روزرسانی شده از وب را نمایش دهد. همچنین شرکت 
تصمیم ندارد از طریق فروش آگهی از کاربران رایگان 

درآمدزایی کند.

فراخوان رویداد دوشنبه های استارت آپی با هدف جذب 
سرمایه برای استارت آپ  ها در حوزه »زیست فناوری« از 

سوی صندوق نوآوری و شکوفایی منتشر شد.
به گزارش صنــدوق نوآوری و شــکوفایی، صندوق از 
سال ۱۳۹۸ در راستای مأموریت خود مبنی بر تأمین 
مالی توســعه فناوری و به ویژه فناوری های پیشرفته 
و اولویــت دار، در قالب برنامه »هم ســرمایه گذاری« 
با صندوق های پژوهــش و فناوری، ســرمایه گذاری 
جسورانه در استارت آپ ها و طرح های سرمایه پذیر را 
آغاز کرده است. هر دوشنبه استارت آپ، یک موضوع 
یا محور خاص دارد و تلاش می شــود که هر دوشنبه، 

تنها استارت آپ و طرح های همان حوزه معرفی شوند.
در رویداد »دوشنبه های استارت آپ« تمام کسانی که 

دارای طرح سرمایه پذیر هستند، طرح و مدل کسب و 
کار خود را به عاملان ســرمایه گذاری صندوق نوآوری 
و شــکوفایی معرفی می کنند و در صورتی که یکی از 
عاملان سرمایه گذاری صندوق پس از ارزیابی و تأیید 
طرح و مدل کســب وکار، تصمیم به ســرمایه گذاری 
جســورانه روی آن طرح بگیرد، صنــدوق نوآوری و 
شکوفایی تا ۸۰ درصد سرمایه جسورانه مورد نیاز آن 

استارت آپ یا طرح سرمایه پذیر را تأمین می کند.
یکی از الزامات اجرای این برنامه، شناسایی استارت آپ 
و طرح های سرمایه پذیر جذاب و توانمند، و معرفی آن ها 
به عاملان سرمایه گذاری صندوق )اعم از صندوق های 
پژوهش و فناوری و صندوق های جســورانه بورسی( و 
سایر سرمایه گذاران حقیقی و حقوقی علاقمند است. 

از این رو، صندوق نوآوری و شــکوفایی رویدادهایی با 
عنوان »دوشنبه های استارت آپ« را برگزار می کند، که 
هدف آن، شناسایی استارت آپ و طرح های سرمایه پذیر 
جذاب و توانمنــد، و معرفی آن ها به ســرمایه گذاران 

علاقمند است.
رویــداد دوشــنبه های اســتارت آپ در حــوزه 
»زیست فناوری« به همت صندوق نوآوری و شکوفایی 
و با همکاری بنیاد ملی نخبگان استان البرز، کارخانه 
نوآوری و صنایع خلاق البرز و شتاب دهنده دانش بنیان 
ســیوان )C۱( در محورهای کیت های تشــخیصی، 
سلول های بنیادی، تجهیزات آزمایشگاهی، داروهای 
نوترکیب، نانو زیســت فناوری، مهندسی بازساختی 

برگزار می شود.

تمامی هزینه هــای برگزاری رویداد توســط صندوق 
نوآوری و شکوفایی تأمین شده و ثبت نام برای معرفی 
استارت آپ ها و طرح های سرمایه پذیر در این فراخوان 
برای تمامی شــرکت های دانش بنیان، فناور، خلاق، 
استارت آپ یا پژوهشگران، مخترعان و فناوران، اعضای 
هیئت علمی و دانشجویان و محققان دانشگاه ها و مراکز 

آموزشی و تحقیقاتی کشور آزاد و رایگان است.
تیم ها و اســتارت آپ های علاقه مند تا روز دوشــنبه 
۳۱ اردیبهشــت ۱۴۰۳ فرصت دارند از طریق سایت 
صندوق نوآوری و شکوفایی )inif.ir( برای حضور در 
این رویداد ثبت نام کنند. همچنین شــماره تلفن های 
۰۹۰۱۷۴۰۷۳۰۶ آمــاده  ۰۲۱۶۶۱۲۸۰۶۸ و 

پاسخگویی با سوالات است.

محققان با توسعه فناوری جدیدی که می تواند محاورات 
ذهنی افــراد را با ۷۹ درصد دقت رمزگشــایی کند، به 
خواندن فکر افراد یک قدم نزدیک تر شدند. برخی افراد 
به دلیل بیماری یا جراحت نمی توانند صحبت کنند اما 
این دستگاه هایی که رابط مغز و ماشین نامیده می شوند 
می توانند قدرت برقراری ارتبــاط را دوباره به این افراد 

ببخشند.
رابط های ذهنی افراد که به عنوان رمزگشای صحبت 

نیز شناخته می شوند، می توانند فعالیت مغزی را هنگام 
گفتگویی که در مغز افراد انجام می شود یا همان حرف 
هایی که بدون هیچ گونه صدا یا حرکتی در ذهن افراد 
وجود دارد و بعدا به صورت زبانی بیان می شود، ردیابی 
کنند. تاکنون دستیابی به این سطح از دقت بسیار مشکل 
بوده است. اما محققان انستیتو فناوری کالیفرنیا دستگاه 
کوچکی ابداع و در مناطــق خاصی از مغز دو فرد نصب 
کردند. از دو شــرکت کننده در تحقیق پس از دریافت 

محرک های گفتاری یا بصری خواســته شد تا به یک 
کلمه به عنوان مثال قاشق، پایتون یا میدان جنگ در 
ذهن خود فکر کنند. محققان توانستند کلماتی که در 
ذهن افراد بیان می شد را با دقت ۷۹ درصد رمزگشایی 
کنند. این امر با کمک الکترودهایی انجام شــد که به 
بخشی از مغز به نام شکنج سوپرا مارژینال)واقع در لوبول 
تحتانی لوب آهیانه ای( چسبانده شده بودند. این بخش 
از مغز نقش مهمی در پردازش زبان گفتاری و محاوره ای 

دارد. در هر حال الکترودهای مذکور توانستند استراتژی 
های حرف زدن داخل مغز از جملــه خوانش لغات در 
سکوت و تجسم شــی که با کلمات توصیف می شود را 
رمزگشــایی کنند. این فناوری براساس همان مبنایی 
فعالیت می کند که دیگر ابزارهای رابط مغز و ماشــین 
مانند تراشه نورالینک کار می کنند. البته باید تحقیقات 
بیشتری با حضور شرکت کنندگان بیشتر و کلمات تازه 

انجام شود تا این فناوری بهبود یابد.

رئیس ســازمان فضایی ایران با بیان اینکــه در برخی زیر 
سیستم های ماهواره پارس-۱ عملکرد بسیار فوق العاده و 
بدون نقص بود و در برخی نیاز به اصلاح طراحی در سخت افزار 
داریم که در نمونه های بعدی این ماهواره در حال پیاده سازی 
شدن اســت، گفت: نمونه بعدی اصلاح شده از این ماهواره 
نیز در حال ساخت اســت که پیش بینی می شود امسال به 

اتمام برسد.
حسن ســالاریه در گفت وگو با ایسنا، با اشــاره به آخرین 
وضعیت عملکردی ماهواره پارس_۱ گفت: کلیه بخش های 
زیر سیستم های ارتباطی مخابراتی این ماهواره در باندهای 
S و U/V که وظیفه ارتباطات داده و فرمان زمینی را بر عهده 
دارند، راه اندازی شده و مشغول به کار هستند و در شبانه روز 

امکان ارتباط مناسب در حدود ۲۰ دقیقه برقرار است.
 X وی تاکید کرد: کلیه بخش های زیر سیستم ارتباط باند
که وظیفه دریافت تصویر را بر عهده دارد، راه اندازی شده و 
بدون مشــکل قابلیت کار دارد. همچنین کلیه بخش های 
زیر سیستم های سازه و کنترل دما که وظیفه اندازه گیری و 
کنترل و حفظ و توزیع شرایط دمایی مطلوب در ماهواره را بر 

عهده دارد، راه اندازی شده و مشغول کار است.
سالاریه ادامه داد: کلیه بخش های زیر سیستم تامین و توزیع 

توان از پانل های خورشــیدی، باتری ها، شارژ، مبدل های 
ولتاژ و ... راه اندازی شده و مشــغول به کار هستند و علاوه 
بر اینها بخش های عمده ای از  زیر سیستم تعیین وضعیت 
ماهواره شامل سنســورهای مختلف، بوردهای پردازشی 
و الگوریتم های مربوط به راه اندازی، تســت و عملکرد آنها 

صحه گذاری شده است.
رئیس ســازمان فصایی ایران خاطر نشان کرد: بخش های 
عمده ای از زیر سیستم تعیین موقعیت و کنترل موقعیت 
با موفقیت تست شده و مشــغول به کار هستند. در زمینه 
زیرسیستم حفظ موقعیت یعنی پیشــرانش تقریبا همه 
بخش ها تست اولیه شده اند و در آینده نزدیک عملیات هم 

توسط آنها به انجام می رسد.
سالاریه با تاکید بر اینکه بخش های عمده ای از زیر سیستم 
کنترل وضعیت شامل زیر سیســتم پایدارسازی ماهواره و 
نشانه روی ماهواره مورد تست قرار گرفته اند، افزود: بخش 
پایدارسازی نیز هم به لحاظ سخت افزاری و هم به لحاظ نرم 
افزاری به خوبی کار می کند. در بخش کنترل نشانه روی کلیه 
بخش های ســخت افزاری با موفقیت بارها تست شده اند و 

خوشبختانه  عملکرد خوبی داشته اند.
وی اضافه کــرد: در بخش های نرم افزاری هم تســت های 

متعددی انجام گرفته و با به روز رســانی های صورت گرفته 
روز به روز کیفیت عملکرد نرم افزار کنترل وضعیت بهبود 
پیدا می کند. البته در این بخش برخی اشکالات طراحی هم 
دیده شده است که روی رفع آن در حال کار و تست هستیم.

رئیس سازمان فضایی ایران خاطر نشان کرد: از سه محموله 
سنجشــی ماهواره دو محموله تا کنون تحت تســت های 
متعددی قــرار گرفته انــد، اما هنوز تســت روی محموله 
تصویربرداری در باند مرئی را شــروع نکرده ایم که به زودی 
شروع می شــود. به گفته این مقام مســؤول، عملکرد زیر 
سیستم های پردازشی و مدیریت داده نیز تا کنون مطلوب 
ارزیابی شده است و البته نیاز هست در نمونه های بعدی به روز 

رسانی شود، به ویژه به لحاظ نرم افزاری.
سالاریه ادامه داد: نزدیک ســه ماه است که این ماهواره در 
مدار قرار گرفته و تجربیات بســیار ارزشمندی را در حوزه 
ماهواره های سنجشــی در اختیار محققان صنعت فضایی 
ایران قرار داده است. در برخی زیر سیستم ها عملکرد بسیار 
فوق العاده و بدون نقص بوده و در برخی نیاز به اصلاح طراحی 
در سخت افزار داریم که در نمونه های بعدی این ماهواره در 

حال پیاده سازی و اعمال است.
وی یادآور شد: در برخی موارد نیز نیاز به اصلاح نرم افزاری 

داریم که در همین نسخه اول ماهواره که در مدار قرار گرفته، 
اعمال خواهیم کرد و نتیجه اصلاحات را مورد ارزیابی قرار 

می دهیم تا در نمونه های بعدی لحاظ کنیم.
سالاریه با اشاره به سابقه این ماهواره با بیان اینکه ماهواره 
پارس_ ۱ پرتاب شــده در اســفند ۱۴۰۲ اولین سری از 
ماهواره های سنجشی پژوهشگاه فضایی است که برای اولین 
بار به طور عملیاتی در مدار مورد ارزیابی قرار می گیرد، گفت: 
این ماهواره قابلیت تصویربــرداری در طیف های حرارتی و 
مرئی را دارد و خدمات خوبی را برای تامین تصاویر مورد نیاز 
کشور در حوزه های مختلف مانند کشاورزی، محیط زیست، 
پایش منابع آبی، شناسایی مراکز آلایندگی، داده های مورد 

نیاز حوزه نقشه و ... پس از تثبیت می تواند ارائه دهد.
وی اضافه کرد: البته در نمونه پرتاب شــده به عنوان اولین 
ماهواره از این خانواده، لازم اســت تا طراحی های ماهواره 
بطور کامل مورد ارزیابی قرار گیرد و پس از رفع اشکالات و 
انجام به روز رسانی های لازم به خدمات خواهد رسید. نمونه 
بعدی اصلاح شده از این ماهواره نیز در حال ساخت است که 
پیش بینی می شود امسال به اتمام برسد. طول عمر کاری-

عملیاتی این ماهواره ها ۳ سال پیش بینی می شود، اما عمر 
مداری بسیار بیشتر است.

عرضه هوش مصنوعی جدید با قابلیت حرف زدن و جستجو کردن 

فراخوانجذبسرمایهبرایاستارتاپهایحوزه»زیستفناوری«

فکرخوانیبادقت۷۹درصدممکنشد

تشریحآخرینوضعیتماهواره»پارس۱«
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اصناف

ورود بي رويــه ميوه هــاي خارجي، 
بــازار ميوه داخــل را با مشــكلاتي 
كــه  به طــوري  كــرده  مواجــه 
 هم اكنــون با توجــه به توليــد انبوه 
سيب در كشــور، اين محصول روي 
دســت توليدكنندگان ما باقي مانده 

است. 
دروازه هيچ كشوري به اندازه ايران به سوي واردات باز نيست 
و اين درحاليست كه كشاورزان ما محصولات خود را با ريسك 
و سختي فراوان توليد مي كنند اما به راحتي از مرزهاي كشور 

انواع ميوه قاچاق وارد مي شود كه منصفانه نيست. 
به طور مثال عراق نيز با همه مشكلاتي كه دارد، براي واردات 
محصولات كشاورزي همه ضوابط و پروتكل هاي بهداشتي را 

رعايت مي كند. 
رئيس اتحاديه ميوه و تره بار با بيان اينكه اكثر ميوه ها و مركبات 
وارداتي كيفيت خوبي ندارند، به »كسب وكار« گفت:به دليل 
نظارت هاي كم رنگ،امسال براي چند ماه محصولات وارداتي 
بازار را اشــباع كردند و در اين راســتا توليد داخلي در مسير 

عرضه با مشكلات زيادي مواجه شد. 

بازار ميوه و تره بار فصل رونق خوبي را ســپري 
مي كند

حســين مهاجــران، رئيــس اتحاديــه ميــوه و تره بــار، 
بــا اشــاره بــه وضعيــت بــازار ميــوه و تره بــار اظهــار 
كــرد: بــازار ميــوه و تره بــار در شــرايط فعلــي فصــل 
 رونــق خوبــي را ســپري مي كنــد و شــرايط بــا اعمال

بــازار  مختلــف  شــاخه هاي  در  نظارت هــا    
فعاليــت  بــا  ديگــر  ســوي  از  و  اســت   مســاعد 
قيمــت نوســان  متعــدد،  بازرســان  و   ناظــران 
كنتــرل به خوبــي  تره بــار  و  ميــوه  بــازار  در    

 مي شود. 
وي با بيان اينكه واردات بي رويه ميوه و مركبات در گذشته و 
تا حدودي هم در شرايط فعلي بدنه بازار ميوه و تره بار كشور 
را زخمي كرده اســت، گفت: اكثر ميوه هــا و مركباتي كه به 
داخل كشــور وارد مي شــود، كيفيت خوبي ندارد و توليدات 
مشابه اين محصولات در كشــور از وضعيت خوب و مطلوبي 

برخوردار است. 

رئيس اتحاديه ميوه و تره بار در تشريح فضاي ميوه هاي وارداتي 
به كشــور، اضافه كرد: ميوه هايي نظير سيب ســبز فرانسه، 
شبرنگ شيلي و ســاير ميوه ها كه با برند خارجي وارد كشور 
مي شــوند، در مجرايي با نظارت هاي كم رنگ وارد شــده اند؛ 
متاسفانه امسال در يك مقطع زماني خاص در قياس با ساير 
ماه ها بازار را اشباع كردند و در اين راستا توليد داخلي در مسير 

عرضه با مشكلات زيادي مواجه شد. 

فلكه ورود محصولات كشاورزي بسته شود
مهاجران با تاكيد بر اينكه وزارت صنعت، معدن و تجارت بايد 
فلكه ورود محصولات كشاورزي كه نظير آنها در داخل كشور 
 توليد مي شود را ببندد، ابراز كرد: واردات بي رويه محصولات 
در حوزه كشــاورزي كه محصولات مشابه آن در داخل كشور 

توليد مي شود، به ضرر توليدات داخلي است. 
 وي در واكنــش بــه برخــي اخبــار پيرامــون ايــن

 موضوع كــه حجم قابــل توجهي از محصولات كشــاورزي 
خــوراك دام مي شــود، اظهــار كــرد: كشــاورزان و 
افــرادي كــه مي گوينــد محصــولات آنهــا از بيــن رفته 
و خــوراك دام شــده، در برخــي مــوارد بــه كيفيــت 
 نامرغوب توليــدات آنها بــر مي گردد كــه درنهايت خوراك 
دام شده است زيرا بازار متقاضي محصولات باكيفيت و مرغوب 

براي عرضه به مردم است. 
رئيس اتحاديه ميوه و تره بار با بيان اينكه تاكنون قيمت پرتقال 
جنوب كشــور به خوبي شــرايط فعلي در بازار ميوه و تره بار 
نبوده است و توليد كنندگان در اين رابطه كمتر ضرر كرده اند، 
افزود: درمجموع با افزايش توليد محصولات كشــاورزي در 
قياس با سال مشــابه در حد خوب و قابل توجهي بوده است 
و توليدكنندگان و كشاورزان با ضرر و آسيب كمتري مواجه 

شده اند. 

گرايش مردم به ميوه هاي وارداتي
مهاجــران دلايــل گرايش مــردم بــه مصــرف ميوه هاي 
 وارداتــي را برشــمرد و گفــت: خالــص و يكدســت 
در  گرفتــن  قــرار  و  وارداتــي  ميوه هــاي  بــودن 
بســته بندي هاي زيبــا و شــكيل موجــب گرايــش 
 مــردم بــه خريــد ميوه هــاي قاچــاق مي شــود و

 متاسفانه سيب هاي داخلي با سايز و اندازه هاي مختلف و گاها 

حتي وجود سيب هاي نامرغوب و غيرقابل مصرف در يك جعبه 
سيب، بازارپسندي خود را از دست مي دهند چون مردم پول 
زيادي بابت خريد ميوه هزينه مي كنند و انتظار دارند كالاي 

مرغوب به منزل بياورند. 

قسمت عمده قاچاق از گمرك، به صورت غيرقانوني 
انجام مي شود

رئيس اتحاديه ميوه و تره بار همچنين بيان داشت: باوجود زياد 
بودن محصول داخلي و زياد بودن ميوه هايي مانند پرتقال اما 
همچنان اين ميوه، نارنگي و سيب به صورت قاچاق وارد كشور 
 مي شود و مقدارش هم اينقدر زياد اســت كه سرتاسر بازار را 

فرا گرفته است. 
وي تصريــح كرد: ايــن ســهميه هاي اندك مــرزي تبديل 

 بــه كانتينر ميوه  شــده اســت، ســهم پيلــه وري بهانه اي 
شده دردست كساني كه مي خواهند ميوه را به صورت قاچاق 
واردكشــور كنند،  به نظربنده خيال همه را راحت و اين سهم 
 پيله وري را قطع كنند تا ديگر اين بهانه براي سودجويان از بين

 برود.  مهاجران گفت: پرتقال قاچاق 8 هزار توماني و ســيب 
فرانســوي 12 هزار توماني ميوه هاي قاچاقي هســتند كه با 
قيمتي بيشتر از قيمت واقعي به دست مشتري داده مي شوند. 
وي در پاسخ به اينكه چگونه ممكن است چنين محموله هاي 
زيادي از قاچاق به راحتي وارد كشــور شــود؟ گفت: اين را از 
گمرك بپرسيد زيرا قسمت عمده اين قاچاق از گمرك كشور 
اما به صورت غيرقانوني وارد مي شــود.  رئيس اتحاديه ميوه و 
تره بار گفت: بي توجهي در گمرك باعث شده تا ميزان قاچاق 

زياد شود. 

جلوگيري از واردات سيب الزامي است
 وي بــا اظهــار تاســف از اينكــه ميوهــاي وارداتــي
در  همچنــان  واردات،  ممنوعيــت  باوجــود 
مياديــن ميــوه و تره بــار جــولان مي دهنــد، تصريــح 
 كــرد: ايــن امــر درنهايــت منجــر بــه آســيب زدن 
 بــه ميوه هــاي داخلــي خواهــد شــد و بايــد در ايــن 
راستا با اقدامي ســريع جلوي ورود ميوه هاي قاچاق به كشور 
گرفته شود، به خصوص زماني كه توليد داخل نيازمند حمايت 
جدي براي صادرات نيز هست.  وي در پايان خاطرنشان كرد: 
30 سال است ما منتظريم مسئولي دلسوز بر سر كار بيايد تا 
به اين وضعيت قاچاق پايان دهد اما هر كس مي آيد بعد از آن 
شاهد هستيم كه اقدام خاصي در اين رابطه صورت نمي گيرد 

و اين موضوع همچنان باقي مي ماند. 

رئيس اتحاديه ميوه و تره بار در گفتگو با »كسب وكار« مطرح كرد 

 ميوه هاي قاچاق با  بسته بندي هاي شكيل در بازار

سالانه بر تعداد خطوط ويژه دوچرخه 
و البتــه تعــداد دوچرخه هايــي كه 
شــهرداري تهــران براي اســتفاده 
شهروندان تدارك ديده است، افزوده 
مي شود. اما  وقتي پاي مردم و استقبال 
از اين مكمل پاك براي حمل ونقل عمومــي به ميان مي آيد، 
مردم تهــران حاضر به پــارك خودروهاي شــخصي خود در 
پاركينگ خانه ها و استفاده از دوچرخه، مترو و اتوبوس نيستند. 

فرهنگ اســتفاده صحيح از موتورسيكلت بايد 
نهادينه شود

رئيس اتحاديه فروشــندگان دوچرخه و موتورسيكلت تهران 
در گفتگو با »كسب وكار« گفت: اتحاديه آمادگي دارد با كمك 

پليس راهور استفاده صحيح از موتورسيلكت را نهادينه كند. 
محمد خادم منصوري افزود: براي رسيدن به اين مهم ابتدا بايد 
استانداردسازي وسايل نقليه را در دستور كار قرار داد و سپس 
شرايطي فراهم كرد كه با آموزش هاي لازم، نگاه مردم را نسبت 

به موتورسيكلت تغيير داد. 
وي با اعلام اينكه تا به امروز نحوه همكاري اين اتحاديه با نيروي 
انتظامي مقطعي بوده اســت، تصريح كرد: استفاده صحيح از 
وسايل نقليه نياز به فرهنگ سازي و تعامل هرچه بهتر و بيشتر 
نيروي انتظامي با اتحاديه ها و سازمان هاي ذيربط دارد اين در 
حاليست كه برخي از مردم و ســازمان ها، عدم رعايت قوانين 
رانندگي را از چشم اتحاديه مي بينند كه اين موضوع منطقي 

نيست. 
رئيس اتحاديه فروشــندگان دوچرخه و موتورسيكلت تهران، 
تعداد اعضــاي اين اتحاديــه را 1200 عضو اعــلام كرد و در 
تشــريح وضعيت بازار اين صنف، گفت: متاســفانه ۹0 درصد 
دوچرخه هــاي موجود در بازار، توليد كشــور چين اســت و 
توليدات كشورهاي مالزي، تايوان و اندونزي، 10درصد ديگر 

را تشكيل مي دهند. 
منصوري با بيان اينكه واردات محصولات چيني درجه ســه 
توسط تجار به دليل افزايش رقابت بين واحدهاي صنفي است، 
عنوان كرد: با شرايط فعلي اقتصاد و قدرت خريد مردم، واردات 
محصولات درجه 1 و 2 دوچرخه و موتورسيكلت ديگر صرفه 
اقتصادي ندارد و تجار به دنبــال وارد كردن محصولات درجه 

3 هستند. 
وي با ابراز گله از محدود بودن قدرت اجرايي اتحاديه ها، گفت: 
اعتقاد داريم كه در اصلاحيه قانــون نظام صنفي مواردي بايد 
لحاظ شــود كــه اتحاديه هــا را در تصميم گيري هاي صنفي 

مشاركت دهد. 
خادم منصــوري گفت: قوانين مالياتي از ديگر مواردي اســت 
كه نياز به بازنگري دارد؛ چراكه شــرايط بازار آنقدر كشــش 
ندارد كه ماليات ها افزايش يابد. رئيس اتحاديه فروشــندگان 
دوچرخه و موتورسيكلت در پاســخ به اينكه نوع كار اتحاديه 
چه تاثيري بر همدلــي و همزباني ملت با دولــت دارد، اظهار 
داشت: اين اتحاديه حافظ منافع اعضاي خود و دولت است و از 

هر كوششي كه موجبات توسعه و آباداني كشور را فراهم كند، 
دريغ نخواهد كرد. 

افــت ۴۰ درصــدي خريدوفــروش در صنعت 
موتورسيكلت

رئيس اتحاديه فروشندگان موتورسيكلت و دوچرخه همچنين 
در ادامه گفت: بازار موتورسيكلت در 2 سال اخير نسبت به سال 
۹2 با افت مواجه شده و خريدوفروش در اين صنعت حدود ۴0 

درصد كاهش يافته است. 
محمد خادم منصوري اظهار داشت: شــرايط اقتصادي كشور 

بر اين صنعت نيز تاثير گذاشته و هم اكنون اوضاع مساعدي را 
شاهد نيستيم چنانچه عرضه در اين صنعت افزايش يافته اما 
تقاضا در بازار موتورسيكلت با كاهش جدي مواجه شده است. 
وي افزود: اوضاع نابسامان اين صنعت منجر به تعديل نيروي 
انســاني در كارخانه ها و تعطيلي برخي از آنها شــده، در حال 
حاضر ۴0 كارخانه موتورسيكلت در كشور مشغول به فعاليت 
بوده كه متاسفانه فروش مناســبي نداشته و افت چشمگيري 

داشته اند. 
وي تصريح كرد: عرضه زيــاد و كاهش تقاضا، فروشــندگان 
موتورسيكلت را به فروش اقســاطي محصولات مجبور كرده 

تا به بازار اين صنعت جــان تازه اي دهند.  منصــوري با بيان 
اينكه صنعت موتورســازي و دوچرخه نياز به نظارت بيشتر از 
ســوي دولت دارد، تصريح كرد: بايد نظارت دستگاه هاي ناظر 
بر اين صنعت وجود داشته باشــد ضمن اينكه بايد با اتحاديه 
موتورســيكلت مشــورت هاي لازم صورت گرفته و بر واردات 
و توليد اين صنعت نظــارت وتوجه شــود.  وي افزود: در اين 
صنف خدمات دهي بســيار مناســب بوده و به ســهولت در 
دسترس مشتريان قرار مي گيرد و حتي كشورهاي وارد كننده 
محصولات چيني و هنــدي نيز قبــل از واردات محصولات 
دفاتر خدمات پس از فروش را براي ارائه بهتر خدمات ايجاد 

مي كنند.  وي اظهار داشت: وضعيت صنعت موتور سازي بعد 
از رفع تحريم ها در حال شــكوفايي است و شركت هاي ژاپني 
كه قبلا در كشــور موتورهاي خــود را وارد مي كردند، براي 
 مذاكرات جديد وارد عمل شــده و به زودي شروع به فعاليت 
خواهند كرد.  وي خاطرنشــان كرد: با نظارت بيشــتر بر اين 
صنعت و برگزاري جلسات مشترك بين وزارت صنعت، معدن 
وتجارت و انجمــن توليد كنندگان موتورســيكلت، مي توان 
تكنولوژي هــاي روز را در اين صنعت به كار گرفــت البته در 
 اين جريــان ارگان هاي دولتــي و خصوصي نيــز بايد با هم 

همكاري كنند. 

رئيس اتحاديه فروشندگان دوچرخه و موتور سيكلت در گفتگو با »كسب وكار« مطرح كرد 

مذاكره با  شركت هاي مطرح سازنده موتورسيكلت
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کشاورزي

كشــاورزي به  عنــوان قديمي ترين 
فعاليت توليــدي، مهم ترين فعاليت 
اقتصادي همه كشــورهاي جهان از 
ساليان گذشته تاكنون است. امروزه 
نيز بخش كشــاورزي در بســياري از 
كشورهاي در حال توســعه بخش غالب اقتصاد ملي به شمار 
مي رود، به طوري كه رشد و توسعه اقتصادي اين كشورها ارتباط 
بسيار تنگاتنگي با توسعه كلي بخش كشاورزي آنها دارد و به 
عبارتي ديگر توسعه كشاورزي در چارچوب توسعه ملي كشور 
مورد بحث قرار مي گيرد. وزير جهاد كشاورزي نيز در تازه ترين 
جلسه شوراي اقتصادي كشــور به نقش كشاورزي در توسعه 
اقتصادي تاكيد كرده و گزارشي از برنامه اقتصاد مقاومتي بخش 
كشاورزي ارائه داده اســت. برخي از كارشناسان معتقدند كه 
اقتصاد مقاومتي راهكار اصلي خروج از بحران در شرايط ركود 
تورمي اقتصاد داخل و افزايش فشارهاي ناشي از تحريم هاي 
بين المللي است. البته به گفته كارشناسان اقتصادي در حوزه 
كشاورزي، اقتصاد مقاومتي در بخش كشاورزي به معناي تلاش 
براي حداكثر استفاده از امكانات موجود براي توليد محصولات 
استراتژيك و اساســي براي كاهش وابســتگي به كشورهاي 

خارجي است. 
به گفته ســيدراضي نوري، عضو كميســيون كشاورزي آب و 
منابع طبيعي مجلس طرح اقتصاد مقاومتي طرحي بســته و 
درون گرا نيســت بلكه يك اقتصاد پويا و روان است؛ به طوري 
كه مي توان گفت اقتصــاد مقاومتي تنها در گــروي افزايش 
علم، ترويج و توليد اقتصادي اســت و اگر كشاورزي كشوري 
علمي نباشــد اقتصاد مقاومتي در آن محقق نمي شود. وي در 
گفت وگو با »كســب وكار« با بيان اينكه ترويج علم كشاورزي 
تاثير بســزايي در اقتصاد مقاومتي بخش كشــاورزي دارد، بر 
اين مســاله تاكيد دارد كه در ابتداي امر بايد بــه فكر ترويج 
كشاورزي بود چرا كه ترويج موجب افزايش بهره وري و توليد 
اقتصادي مي شود و بدون داشتن توليد اقتصادي و ترويج علم 
 كشــاورزي نمي توان به اقتصاد مقاومتي در بخش كشاورزي 

دست يافت. 
اين نماينــده مجلس معتقد اســت كه اقتصــاد مقاومتي در 
بخش كشــاورزي يعنــي افزايش توليــد و ادامــه مي دهد: 
بنابرايــن از يك ســو بايد در بخــش مصــرف، صرفه جويي 
صــورت گيــرد و اســراف ها كاهش يابــد و از ســوي ديگر 

بايد هر چيزي كــه توليــد را افزايش، ضايعــات را كاهش و 
 هزينــه و قيمــت تمام شــده را پاييــن مــي آورد، مــورد 

توجه قرار گيرد.
 اين نماينده مجلس با بيان اينكــه اقتصاد مقاومتي در بخش 
كشــاورزي امري مهم و قابل توجه اســت، بر اين باور اســت 
كه زماني كه بحــث اقتصاد مقاومتي مي شــود گوياي اوضاع 
تحريم ها و پاسخگو نبودن صادرات و واردات و عدم تناسب با 

نياز كشور است. 
وي معتقد است از آنجا كه كشور ايران در بخش كشاورزي در 
جايگاه خوبي قرار دارد بايد با تقويت اين بخش و اهميت دادن 
به آن موجب تحقق اقتصاد مقاومتي در اين بخش شــد و بايد 
تلاش كنيم كه در بخش كشــاورزي به دنبال اقتصاد ايده آل 
باشيم، وي در ادامه با اشاره به اين موضوع كه با توجه به اينكه 
محور استقلال در اقتصاد كشور در بخش كشاورزي است، تاكيد 
مي كند كه در اول راه بايد با شناسايي محصولات استراتژيك 
و توجه به آنهــا و به كارگيري عزم ملي بــه فكر تحقق اقتصاد 

مقاومتي در كشور بود. 
وي با بيان اينكه در حال حاضر كشاورزي به صنعت وصل شده 
است، مي گويد: از زماني كه وارد مزرعه مي شويم با به كارگيري 
وسايل كشــاورزي مي توانيم موجب ارتقاي كشاورزي شويم 
به همين دليل انتظار مي رود وزارت جهاد كشــاورزي توجه 

بيشتري به امر مكانيزاسيون داشته باشد. 
راضي نوري در ادامه صحبت هاي خود با اشاره به اين موضوع 
كه رونق كشاورزي باعث تحقق اقتصاد چند بعدي و بي نيازي 
به واردات محصولات غذايي خواهد شد، مي گويد: سياست هاي 
كلي اقتصاد مقاومتي مبتني بر چنــد مورد بوده كه محوريت 
آن خروج از اقتصاد تك محصولي اســت. نماينده مردم شوش 
در مجلس شوراي اسلامي معتقد اســت كه مواردي از قبيل 
كشــاورزي، گردشــگري و ماليات مي تواند اقتصاد ايران را از 
تك محصولي بودن خارج كند كه اين موضوع به طور حتم يكي 
از پيش زمينه هاي تحقق اقتصاد مقاومتي به شــمار مي رود. 
عضو كميســيون كشــاورزي با تاكيد بر اين موضوع كه براي 
تامين مايحتاج كشاورزي و تحقق امنيت غذايي بايد وابستگي 
بــه واردات را كاهش دهيم كه اين موضوع مســتلزم حمايت 
از صنعت كشــاورزي بوده و مي توان بــا خودكفايي در بخش 
كشاورزي بسياري از وابستگي ها را كاهش داد، ادامه مي دهد: 
اقتصاد مقاومتي به معني مقابله با شــكنندگي اقتصاد است و 

يكي از موارد مهم كه قابل برنامه ريزي بوده كشاورزي است اما 
متاسفانه برنامه ريزي كشور براساس برنامه هاي توسعه پيش 
نرفته و هنوز فضا براي كار كردن و دستيابي به استقلال كامل 

وجود دارد. 

ايــن نماينده مجلس با تاكيــد بر اين موضوع كــه اصل مهم 
در كشــاورزي به كارگيــري يافته هاي علمي اســت چرا كه 
افزايش توليد و رســيدن به اقتصاد مقاومتــي تنها از طريق 
گسترش علم مهيا مي شود، معتقد است: وزارت جهاد كشاورزي 

بايد از طريق مطبوعات و رســانه هاي ديگــر در زمينه ملي و 
بين المللي به فكر ترويج بخش كشــاورزي باشــد چرا كه اگر 
 كشــاورزي كشــوري علمي نباشــد اقتصاد مقاومتي در آن 

محقق نمي شود. 

خروجازاقتصادتكمحصولي

کشاورزي شاه بيت اقتصاد است

هر كشوری برای داشتن سهمی از بازار 
محصولات كشــاورزی جهــان نياز به 
پيش شرط هايی برای موفقيت دارد. يكی 
از اين پيش شــرط ها تجهيز زمين های 
كشاورزی به سيستم مكانيزاسيون است. 
افزايش سطح زير كشت محصولات كشاورزي، مهم ترين راهكار 
توسعه بخش كشاورزي اســت كه موجب توسعه يافتگي كشور 
مي شــود. از جمله مشكلاتي كه كشــاورزي ما با آن روبه روست، 
سنتي بودن و استفاده اندك از تكنولوژي هاي نوين در اين عرصه 
است. نزديك به نيم قرن از سرآغاز ماشينی شدن كشاورزی ايران 
می گذرد اما همچنان اوضــاع مكانيزاسيون كشاورزی در كشور 
نــابــسـامـان است، هرچند اين مسئله تازه ای نيست. به گفته 
برخي از كارشناسان ميزان تزريق ماشين آلات به بخش كشاورزی 
در سال های اخير نه تنها باعث تحقق برنامه های مكانيزاسيون نشده، 
بلكه جوابگوی ميزان استهلاك ماشين آلات موجود نيز نبوده است. 
در اين بين عدم آموزش مطلوب، نبود آگاهی صحيح و عدم وجود 
انگيزه كافی برای پذيرش مكانيزاسيون با چاشنی ترس از هزينه های 
ناشی از اشتباهات احتمالی، موجب شده تا كشاورز سنتی همچنان 

راه خود را از مسير پيشرفت جامعه كشاورزان صنعتی جدا كند. 

    تحريم؛ عامل عقب ماندگي در مکانيزاسيون
يكي از كارشناسان سازمان نظام مهندسي استان تهران، افزايش توليد 
محصولات كشاورزي، افزايش سطح زير كشت، كاهش هزينه هاي 
توليد و آسان شدن فعاليت كشاورزي را از مهم ترين مزاياي استفاده از 
ماشين آلات در كشاورزي مي داند. مرتضي شجاعي به »كسب وكار« 
مي گويد: در صورت ورود مكانيزاسيون به كشاورزي اولا منابع موجود 
در اين بخش بهره وري بيشــتري پيدا مي كند ثانيا با توسعه مراكز 
متعدد توليد، نگهداري و تعمير ماشين آلات كشاورزي اشتغالزايي و 
كسب درآمد نيز افزايش مي يابد. اين كارشناس حوزه كشاورزي درباره 
وضعيت نابسمان مكانيزاسيون كشاورزي در كشور می گويد: تحريم، 
باعث عقب ماندگی ايران درباره مكانيزاسيون كشاورزی شده است و 
در حال حاضر نيز يك سری ادوات ديجيتالی وارد بازار جهانی شده كه 
ريزش های كمتری دارند اما به دليل تحريم، ايران نمی تواند از اين 
ادوات استفاه كند. وي ديگر مشكلات اين حوزه را وجود قطعات چينی 
در بازار مي داند كه از كيفيت پايينی نيز برخوردار هستند و معتقد است 
كه تحقيقات كارشناسان آب و منابع طبيعی نشان می دهد ضريب 
مكانيزاسيون و سرمايه پشتيبان سرانه در شرايط خوبی قرار ندارد، 

به طوريكه در اين حوزه لبنان نيز نسبت به ايران برتری دارد. 

    رونق اقتصادي
شجاعي با اشاره به اين موضوع كه اكنون 20 درصد جمعيت شاغلان 
كشاورزی، حدود 12 درصد توليد ناخالص داخلی را تامين می كنند، 
ادامه مي دهد: از طرفی ميزان درآمد سرانه فعالان بخش كشاورزی 
حدود 60 درصد ساير بخش هاست؛ مسئله ای كه نشان دهنده ضعف 
اقتصادی، فقر، پايين بودن درآمد سرانه و نبود امكان ايجاد پس انداز 
و در نهايت نبود امكان سرمايه گذاری مطلوب توسط فعالان برای 
مشاركت در توسعه بخش اقتصادی است. اين كارشناس در ادامه با 

بيان اين موضوع كه: متاسفانه بخش كشاورزی ما با پديده اشتغال 
ناقص، بيكاری و مهاجرت شناخته شده، مواجه است، مي گويد: در 
اين بخش، تعداد زيادی از شــاغلين قادر نيستند ساعات اشتغال 
مفيد سالانه خود را حتی به تعداد نصف ساعات معمول كار برسانند. 
اين فعال بخش كشــاورزی معتقد اســت: اگر در كنار توســعه 
مكانيزاسيون و يكپارچه سازی اراضی و توليد رقابتی، به تامين كار 
مفيد و كامل بخش كشاورزی بينديشيم، پتانسيل اشتغال واقعی 
بخش، بسيار كمتر از ميزان اشتغال فعلی است. وی ادامه مي دهد: 
رونق اقتصادی كشاورزی در كنار افزايش توليدات و بهبود بهره وری، 
می تواند موجب توسعه صنايع تبديلی و تكميلی وابسته به كشارزی 

را ايجاد و تا حدودی اشتغال ناقص شاغلان موجود را برطرف كند.

    افزايش صادرات همراه با مکانيزاسيون
به گفته شجاعي مكانيزاسيون كشاورزی، عاملی اساسی و تاثيرگذار 
بر توليد و صادرات محصولات كشاورزی است. اين كارشناس معتقد 
است كه افزايش توليد محصولات كشاورزی در واحد سطح و بهبود 
كيفيت محصولات و جلب اعتماد بازار، فقط در سايه مجهز شدن 
به وسايل و امكانات پيشــرفته و به موازات آن تقويت مديريت ها 
امكان پذير است. وي در ادامه با بيان اين مطلب كه هنوز در جهت 
مكانيزاسيون كشاورزی، اقدامات جدی صورت نگرفته و هنوز شيوه 

كاشت، داشت و برداشت در كشــاورزی به شكل سنتی می باشد، 
تاكيد مي كند كه روش سنتی ضمن كاهش توليد در واحد سطح، 

سبب افزايش قيمت تمام شده محصولات كشاورزی هم مي شود.

    خرد بودن اراضي؛ مانع اصلي
شجاعي مانع اصلی بر سر راه مكانيزاســيون كشاورزی را وسعت 
كوچك زمين های كشاورزی مي داند و ادامه مي دهد: به كارگيری 
شيوه نوين و يا به عبارت بهتر مكانيزاسيون كشاورزی در زمين های 
كوچك امكان پذير نبــوده و اگــر امكاناتی نيز بــرای آن فراهم 
شــود، از نظر اقتصادی مقرون  به  صرفه نخواهد بود، چراكه سبب 

كاهش قيمت تمام شده محصولات كشــاورزی نخواهد گرديد. 
اين كارشــناس در ادامه دليل عدم استقبال كشاورزان از مكانيزه 
كردن زمين هاي خود را اين گونه عنوان مي كند: كشاورزان از نظر 
مالی به شدت زيرفشار هســتند و بازاری برای خريد ماشين آلاتی 
كه بخواهند از كشور وارد كنند وجود ندارد و از همه مهم تر اينكه 
زمين های كشــاورزی ما به صورت خرد هســتند و اســتفاده از 
ماشين آلات مشكلات خود را دارد چراكه برای انجام مكانيزاسيون 
زمين های كشاورزی نياز به زمين های وسيع اســت و از آنجا كه 
 زمين های كشــاورزی ما خرد هستند، مكانيزاســيون برای آنها 

پرهزينه می شود.

»کسبوکار«ازاوضاعنابسامانکشاورزيمدرنگزارشميدهد

مکانيزاسيون؛  رمز موفقيت کشاورزی
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استان ها

در آینده ای نزدیک:
450 لیتر برثانیــه به ظرفیت 
تامین آب شرب شــهر ساوه 

افزوده خواهد شد
سید محســن موســوی: مديرعامل شركت آب 
و فاضلاب اســتان مركزي از حفــاری چاه های 
اضطراري آب شهر ساوه خبر داد و افزود:از تعداد 
١٧حلقه چاه آب اضطراری در شهر ساوه ،حفاري 
٦حلقه به پايان رســیده و ٩حلقه چاه ديگر نیز با 
پیشــرفت فیزيكي ٥٠ درصد در دست اجرا می 
باشــد. وي افزود: با حفر و تجهیز ١٧ حلقه چاه 
آب ، در حدود ٤٥٠لیتر بر ثانیه به منابع تامین اب 
زير زمینی شهر ساوه اضافه خواهد شد و بخشی 
از كمبود آب سد الغديررا كه ناشی از خشكسالی 
می باشد را جبران می نمايد اما نگرانی همچنان 
نیاز است مردم در مصرف آب صرفه جويی داشته 
باشند. مديرعامل شــركت آب وفاضلاب استان 
مركزي با اشاره به آخرين وضعیت تامین آب در 
شهرساوه بیان داشت: با جايگزينی منابع آب زير 
زمینی و چاه ها ی حفاری شــده جديد از آذر ماه 
سال گذشته تا پايان فروردين به میران حدود يک 
میلیون و دويست هزار متر مكعب به نسبت مشابه 
سال قبل از سد الغدير كمتر برداشت شده تا ذخیره 

آب سد برای فصل گرما بهبود پیدا نمايد.

مدیرعامل پتروشیمی ایلام عنوان کرد: 
یک و نیــم میلیــارد دلار در 
پتروشیمی ایلام سرمایه گذاری 

شده است
 مديرعامل پتروشــیمی ايلام گفــت: يک و نیم 
میلیارد دلار در پتروشیمی ايلام سرمايه گذاری 
شده است.  به گزارش روابط عمومی پتروشیمی 
ايلام ؛ داود جعفری فــر در آيین معارفه به عنوان 
مديرعامل پتروشیمی ايلام با تقدير  از زحمات و 
خدمات تمام مديران عامل پتروشیمی ايلام گفت: 
عینیت بخشیدن به ظرفیت ها و پتانسیل ها اولويت 

مجتمع بزرگ پتروشیمی ايلام خواهد بود. 
وی با تمجید از نگاه ويژه مديران عامل هلدينگ 
خلیج فارس و پترول به استان ايلام خاطرنشان 
كرد:اگر مشــكلات ايلام قرار اســت حل شــود 
اكنون بهترين زمان است.  جعفری فر ادامه داد: 
به قابلیت های فرزندان اســتان ايلام آگاه هستم 
و حداكثر بهره برداری از ظرفیت نیروهای بومی 
پتروشمیی ايلام صورت خواهد پذيرفت. مديرعامل 
پتروشیمی ايلام تاكید كرد : با همراهی مسئولان 
و جامعه نخبگانی استان بايد به صورت ريشه ای 
مشكل خوراک پتروشیمی ايلام حل شود. وی با 
تاكید بر اينكه يک و نیم میلیارد دلار در پتروشیمی 
ايلام سرمايه گذاری شده اســت افزود:راه اندازی 
صنايع پايین دستی پتروشــیمی ايلام بهترين 

فرصت برای توسعه استان و اشتغال زايی است. 
جعفری فر نظم، اخلاق در  كار، توانمندســازی و 
مشاركت حداكثری در اموربدون ذهنیت قبلی 
را مهم ترين راهبرد خود در شــركت پتروشیمی 
ايلام عنوان كرد و ادامه داد: با همدلی و استفاده 
حداكثــری از توان همــكاران، جايگاه بســیار 
بالاتری در صنعت كشور برای اين مجتمع عظیم 

پتروشیمی در دسترس است. 

بازدید شهردار اراک و اعضای 
شورای اسلامی شــهر از خط 
تولید اتوبوس های برقی شرکت 

ایران خودرو دیزل
شهردار اراک با همراهی ريیس و اعضای شورای 
اسلامی شــهر، از خط تولید اتوبوس های برقی 
شركت ايران خودرو ديزل بازديد و در نشست با 
مديران اين شركت پیرامون انعقاد قرارداد خريد 
اتوبوس های برقی ويژه شهر اراک، مذاكره نمودند.

به گــزارش اداره ارتباطــات و امــور بین الملل 
شهرداری، دكتر علیرضا محمودی شهردار اراک 
با همراهی ريیس و اعضای شورای اسلامی شهر، 
ريیس سازمان مديريت حمل و نقل بار و مسافر 
و مدير امور مالی شهرداری، صبح امروز سه شنبه 
مورخ ١۸ ارديبهشت ماه سال جاری در جريان سفر 
كاری به تهران، با حضور در شركت ايران خودرو 
ديزل، از خط تولید اتوبوس های برقی اين شركت 

بازديد نمودند.
با توجه به اينكه كاهش آلودگی هــوا و توجه به 
محیط زيست شهری و همچنین تقويت ناوگان 
حمل و نقل عمومی اراک، به صورت جدی مدنظر 
و  مورد تاكید شــهردار و اعضای شورای اسلامی 
شهر می باشد، در جريان اين بازديد و در نشست با 
مديران شركت ايران خودرو ديزل، پیرامون انعقاد 
قرارداد خريد اتوبوس های برقی ويژه شهر اراک 

مذاكره شد.

خبر

روح اله عبدالعلــی زادا – 
تبريز؛مديرعامل شــركت 
توزيع نیروی بــرق تبريز 
گفت: فعالیت ها و نوآوری 
های همكاران اكثرا دغدغه 
صنعت برق بــوده و با تثبیــت و اجرايی كردن اين 
 نوآوری هــا  می توانــد در بســیاری از موضوعات 

تاثیر گذار باشند.
اكبر فرج نیا در ششــمین نشست شورای معاونان، 
مشاوران و مديران شركت، با اشاره به كسب عنوان 
» نخبه ملی در عرصه كار و تولید« توسط همكاران 
شركت در سی و پنجمین جشنواره ملی امتنان، ويژه 
نخبگان عرصه كار و تولید در بخش های كارگری، 
گروه های كار و واحدهای تولیدی اظهار كرد: افتخار 
آفرينی همكاران در هر جايگاهی منشا خیر بركت 
بوده، نمونه ای از تلاش و زحمات خانواده شــركت 
بزرگ توزيع برق تبريز اســت كه متاثر از دانش و 
ظرفیت علمی بالای همكاران شــاغل در شركت 
اســت. وی ادامه داد: ظرفیت كارشناسی و علمی 
شركت فراتر از جايگاه فعلی بوده و می تواند منشا 
كار و فعالیت و نــوآوری و  بهبود شــرايط خدمت 

رسانی باشند.
مديرعامل شركت توزيع نیروی برق تبريز با تاكید 
بر ساماندهی فعالیت های علمی و ارائه آن در مراجع 
و مناصب علمی مختلف با تشــكیل هسته علمی 
توسط مركز تحقیقات شركت، ادامه داد: فعالیت ها و 
نوآوری های همكاران اكثرا دغدغه صنعت برق بوده 
و با تثبیت و اجرايی كردن اين نوآوری ها  می تواند در 

بسیاری از موضوعات تاثیر گذار باشند.
فرج نیا در ادامه با اشــاره به برگــزاری مرحله دوم 
انتخابات مجلس شورای اسلامی در 2١ ارديبهشت، 
گفت: با تامین برق پايدار در طول برگزاری انتخابات 
با توجه به آمادگی و فعال بودن همكاران شركت در 
بخش های مختلف بدون مشكل خاصی برگزار شد.

در پايان اين نشســت از میثم صادقی، رئیس اداره 
مهندسی برق امور برق ستارخان و مجتبی توتونچی 

كارشــناس فروش و خدمات مشــتركین شركت 
تجلیل و قدردانی شد.

*** جذب سرمایه گذار برای ایستگاه شارژ 
خودرو برقی

 مديرعامل شــركت توزيع نیروی برق تبريز گفت: 
باتوجه  به توسعه فناوری های جديد و وابستگی آن به 
صنعت برق و ورود خودروهای برقی به كشور ضمن 
مكاتبه با دستگاه های مرتبط بسترهای لازم برای 
جذب سرمايه گذار به منظور ايجاد ايستگاه های شارژ 

برقی فراهم شود.
اكبر فرج نیا در پنجمین نشســت شورای معاونان، 
مشاوران و مديران شركت با اشاره به موضوع وصول 
مطالبات اظهار كرد: به منظور پیشبرد اهداف شركت 
در حوزه هوشمندسازی، اجرای برنامه های پیک بار 
تابســتان ســال جاری، مديران امور بايد به صورت 
روزانه پیگیر بوده و گزارش وصول مطالبات را باتوجه 
به تغییر مدل های مالی شــركت توانیر ارائه كنند. 
وی با بیان اينكه تبعات كم توجهی به موضوع وصول 
مطالبات متوجه خــود مديران خواهد بــود و بايد 

پاســخگو باشــند، ادامه داد: به منظور توسعه ارائه 
خدمات به مشــتركان، مديريت و راهبری وضعیت 
توزيع برق در شــبكه بیش  از پیش موضوع وصول 
مطالبات بايــد موردتوجه قرار گیــرد.  مديرعامل 
شــركت توزيع نیروی برق تبريز با اشاره به موضوع 
تبديل شبكه مســی به كابل خودنگهدار بیان كرد: 
در برخی واحدها اين موضوع به خوبی در حال اجرا 
بوده و بايد با همراهی و همــكاری ديگر امورها نیز 
پیگیری شود. فرج نیا با اشاره به توسعه خودروهای 
برقی و ورود اين خودروها به كشور، گفت: باتوجه به 
توسعه فناوری های جديد و وابستگی آن به صنعت 
برق، مخصوصاً در حوزه خودروسازی و لازمه توسعه 
ايستگاه های شــارژ برقی برای ارائه خدمات به اين 
خودرو ها، بايد ضمن مكاتبه با دستگاه های مرتبط 
بسترهای لازم برای جذب سرمايه گذار در اين حوزه 

فراهم شود.

**** دیدار مدیرعامل شرکت با فرماندهی 
انتظامی استان و شهرستان

مديرعامل شــركت توزيع نیروی برق تبريز، طی 

ديدارهای جداگانه با فرماندهی انتظامی آذربايجان 
شرقی و شهرستان تبريز ديدار و گفت و گو كرد.

مديرعامل شــركت توزيع نیروی برق تبريز، طی 
ديدارهای جداگانه با سردار علی محمدی، فرماندهی 
انتظامی آذربايجان شــرقی و ســرهنگ جهان آرا 
شهرســتان تبريز ديدار و گفت و گو كرد. طی اين 
ديدارها اكبر فــرج نیا مديرعامل شــركت توزيع 
نیروی برق تبريز ضمــن تاكید بر افزايش تعاملات 
با فرماندهی انتظامی در راستای پیشگیری از وقوع 
سرقت تجهیزات شبكه، با اهدای لوحی از تلاش ها 
و زحمات پرسنل خدوم فرماندهی انتظامی استان و 
شهرستان به منظور تامین امنیت تاسیسات و شبكه 

توزيع نیروی برق قدردانی كرد.
*** قدردانی  رئیس كل دادگســتری اســتان و 
شهردار از عملكرد برق تبريز در اجرای پروژه خیابان 

٤٥متری انقلاب
رئیس كل دادگســتری استان و شــهردار تبريز از 
عملكرد برق تبريز در توســعه و اجرای پروژه برق 
رسانی و تامین برق پروژه مســیر گشايی خیابان 

٤٥متری انقلاب قدردانی كردند.
موسی خلیل الهی رئیس كل دادگستری آذربايجان 
شــرقی و يعقوب هوشیار شــهردار تبريز به همراه 
شــهرداران مناطق ٩، ١٠ و يک شهرداری تبريز از 
روند اجرايی و اقدامات انجام شده طی اجرای پروژه 
مسیر گشايی خیابان ٤٥متری انقلاب بازديد كردند. 
طی اين بازديد رئیس كل دادگســتری آذربايجان 
شــرقی و  شــهردار تبريز از عملكرد برق تبريز در 
توسعه و اجرای طرح برق رسانی و تامین برق پروژه 
مسیر گشــايی خیابان ٤٥متری انقلاب قدردانی 

كردند.
پروژه بزرگ مسیرگشايی خیابان ٤٥ متری انقلاب 
موســوم به پروژه ملی طرح نجــات تبريز با هدف 
بازگشايی، تعريض معابر و تســهیل تردد عبوری 
ســاكنان و رفع ترافیک شهری در ســه فاز به طور 
همزمان اجرا می شود كه پروژه جابجايی شبكه فشار 
ضعیف و 2٠ كیلوولت اين مسیر با اعتباری بالغ بر 3٧ 
میلیارد ريال توسط شركت توزيع نیروی برق تبريز 

در حال اجرا است.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تبریز بیان کرد ؛

تشكیل هسته علمی و ارائه نوآوری همكاران در مراجع و مناصب علمی

مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی ایلام:
توزیع ۳۶۳ تن کــود ازته برای 
محصولات زراعی و باغی در ایلام

ايلام- مديــر شــركت خدمــات حمايتی 
كشــاورزی ايــلام از تامیــن و توزيع3٦3 
تــن ٦١٠ كیلوگرم كــود كشــاورزی ازته 
بــرای محصــولات زراعــی و باغی اســتان 
 از ابتدای ســالجاری تا 23 ارديبهشــت ماه 

خبر داد.
ســیامک بیگی اظهار داشــت: ازته بعنوان 
پركاربرد ترين كود بخش كشــاورزی ايلام 
همــواره دارای جايــگاه و اهمیــت بســیار 
 بــالا در تامین ســبد كــودی كشــاورزان

 استان است.
وی افزود: ســال گذشــته 2 هزار و ٥٤2 تن 
 2٥3 كیلوگرم كــود ازته در اســتان توزيع 

شد.
مدير شركت خدمات حمايتی كشاورزی ايلام 
بیان داشــت:با هماهنگی های صورت گرفته 
تمامی نیاز كودهای ازته در ايلام در كمترين 

زمان ممكن تامین شد.
بیگــی عنوان كــرد: در حال حاضــر تمامی 
نیازهای كودی برای كشــت بهاره در زمینه 
كود ازته از سوی شــركت خدمات حمايتی 
كشــاورزی ايلام تامین شــده و براســاس 
صــدور حوالــه الكترونیک و ســهمیه های 
 تعريف شده به دست كشــاورزان هر منطقه 

خواهد رسید.

معاون وزیر نفت: هدف ما صادرات محصولات 
پتروشیمی با ارزش افزوده بیشتر است

پتروشیمی شازند افتخار صنعت 
پتروشیمی کشور شده است

مهنــدس  موســوی:  محســن  ســید 
شــاهمیرزايی با حضور در غرفه پتروشیمی 
شــازند، در جريــان آخرين فعالیــت ها و 
دســتاوردهای اين شــركت قــرار گرفت و 
 گفت: شــازند، افتخار صنعت پتروشــیمی

 شده است.
 به گزارش روابط عمومی و امــور بین الملل 
شركت پتروشــیمی شــازند، دكتر مرتضی 
شــاهمیرزايی معاون وزير نفت و مديرعامل 
شــركت ملــی صنايــع پتروشــیمی در 
حاشیه بیســت و هشــتمین نمايشگاه بین 
المللــی نفــت، گاز، پالايش و پتروشــیمی 
 از غرفــه پتروشــیمی شــازند بازديــد 

كرد.
معــاون وزيــر نفــت و مديرعامل شــركت 
ملــی پتروشــیمی بــه سیاســت صادراتی 
پتروشــیمی صنايــع  ملــی   شــركت 
 اشــاره كــرد و اظهــار داشــت: سیاســت 
و بنــای NPC مخالفــت بــا صــادرات 
محصولات بــا ارزش افــزوده پايین اســت 
و هدف مــا صــادرات محصولات بــا ارزش 
 افزوده بیشــتر و بــا تولید محصــول نهايی 
صنايــع  ديگــر  در  مصــرف   جهــت 

می باشد.
وی استفاده از تولید كاتالیست بومی توسط 
همــه پتروشــیمی ها را راهبرد و سیاســت 
 شركت ملی پتروشیمی دانست و تاكید كرد: 
پتروشــیمی شــازند بــه عنــوان افتخــار 
مــی  كشــور  پتروشــیمی  صنعــت 
 بايســت بخــش عمــده ای از تجهیــزات، 
قطعــات و بــه ويــژه كاتالیســت هــای 
 مورد نیــاز واحدهــای تولیدی خــود را از 
داخــل كشــور تامین نمايــد كه ايــن امر 
مــی توانــد از ســوی مهندســان نخبــه 
 پتروشــیمی شــازند بــه منصــه ظهــور

 برسد.
شاهمیرزايی در پايان بعد از اطلاع از آخرين 
دســتاوردهای خودكفايــی و بومی ســازی 
شــازند و شكســتن ركوردهای پــی در پی 
تولید توســط شــاراک گفت: پتروشــیمی 
 شــازند به افتخــار صنعــت نفــت تبديل 

شده است.

اخبار

عالیه رضوانی- شهردار كمالشــهر گفت: مقرر شــد با استفاده از 
قیر رايگانی كــه در اختیار شــهرداری قرار گرفته اســت، حدود 
 2١٠ هزار مترمربع از معابر اين شــهر آســفالت شــود كه اين امر 

در حال انجام است.
محمد اسدی در حاشیه بازديد از طرح جامع جمع آوری و هدايت 
آب های سطحی كمالشهر در جمع خبرنگاران ضمن تبريک هفته 
بسیج سازندگی اظهار كرد: در كمالشهر در زمینه پروژه های عمرانی 
در كنار بسیج سازندگی قرار گرفته ايم و نیروهای بسیج نیز امور را 
با دقت بالا و حداقل هزينه بــه پیش می برند و كمک حال مديريت 

شهری هستند.
وی با اشــاره به اينكه مديريت شهری كمالشــهر در سال گذشته 
نسبت به انعقاد قراردادی با سازمان بسیج سازندگی استان البرز در 
خصوص آسفالت معابر سطح اين شهر به ارزش 22 میلیارد تومان 

اقدام كرد ،ادامه داد: مقرر شد با استفاده از قیر رايگانی كه در اختیار 
شهرداری قرار گرفته است، حدود 2١٠ هزار مترمربع از معابر اين 
 شهر آسفالت شــود كه از ابتدای ســال جاری اين اقدام آغاز شد و 

در حال انجام است.
شــهردار كمالشهر گفت: شــهرک های خرمدشــت، پیشاهنگی، 
كمالیــه و امیرالمومنیــن، بــاغ زمانــی، رضوانیه و كمالشــهر 
مركــزی را مناطق مورد هــدف در اين طرح دانســت و بیان كرد: 
با توجه بــه اينكه پنــج منطقه محروم كمالشــهر جــزو محلات 
هدف قــرارگاه اجتماعی اســتان البرز هســتند، هرجا مشــكلی 
 وجود داشــت مديريــت شــهری و گروه هــای جهــادی آماده 

خدمت رسانی هستند.
اســدی با اشــاره به اينكه يكی از معضلات مهم اين شــهر، روان 
آب هايی است كه از بالادست، شــهرک صنعتی بهارستان، بهشت 
ســكینه و … وارد كمالشــهر می شــود ،اظهار كرد: كنترل اين 
موضوع بايد توسط مديريت شــهری، آب منطقه ای و دستگاه های 
مسؤول انجام شود و در اين راستا ســازمان بسیج سازندگی استان 
 البرز پیشــقدم شــد و نیروهای جهادی به منظور كمک رســانی 

وارد میدان شدند.
وی با تاكید بــر اينكه بايد آب های ســطحی را كنتــرل كنیم نه 
اينكــه به ســمت ســیاه جــوب هدايــت شــوند، اظهــار كرد: 
امیدواريم ســاير دســتگاه ها نیز در ايــن زمینه پــای كار بیايند.

ضمن اينكه به عنوان شــهر پرجمعیتی كه مردم و مســؤولان آن 
در تمام برنامه های فرهنگی پیشــرو هســتند افتخــار می كنیم 
 كه می توانیــم در كنار بســیج قرار بگیريــم و اقدامــات بزرگی 

را رقم بزنیم.

شــهردار كمالشــهر با بیان اينكه بســیج بــا دقت بــالا و هزينه 
حداقلی پروژه های عمرانی را به ســرانجام می رســاند، به اجرای 
طرح هــای مذكــور در پیشــاهنگی، خرمدشــت، بــاغ زمانی، 
رضوانیه، كمالیــه و امیرالمؤمنین و كمالشــهر مركزی اشــاره و 
 خاطرنشــان كــرد: ٥ منطقــه محروم كمالشــهر جــزو مجلات 

قرارگاه اجتماعی هستند.
رئیس كمیسیون عمران شــورای اسلامی كمالشــهر نیز با اشاره 
به ثبات مديريت شــهری و آغــاز پروژه های عمرانــی از انعقاد دو 
قرارداد مهم با ســازمان بســیج ســازندگی البرز خبر داد و گفت: 
 يكی از اين قراردادها پخــش 2٠ هزار تن آســفالت در معابر اين

 شهر است.
صالح گلــزار زيرک با اشــاره بــه اينكــه بازســازی كوچه های 
خاكی كه حدود 2٠ تا 3٠ ســال بدون آســفالت بــوده اند ،يكی 
از ايــن اقدامــات جهــادی اســت،افزود: لوله گــذاری آب های 
ســطحی نیز يكی ديگــر از افدامــات بود.ضمن اينكــه مديريت 
آب های ســطحی كه از بالادســت وارد كمالشهر می شــود، كار 
 دشــواری بود كــه در اين زمینــه نیــز گروه های جهــادی پای 

كار آمدند.
رئیس كمیســیون عمران شــورای اســلامی شــهر كمالشهر با 
اشــاره به اينكه لوله گذاری كلكتــور اصلی خرمدشــت به طول 
٥٠٠ متر انجام می شــود و تا يكی دو هفته آينــده به بهره برداری 
می رسد، بودجه عمرانی شــهر كمالشــهر را حدود ٦٠٠ میلیارد 
تومان عنوان و خاطرنشــان كــرد: امیدواريم بــا اعتباراتی كه در 
 اختیار شورای اسلامی شــهر قرار دارد بتوانیم خدمات خوبی را در 

زمینه عمرانی ارائه دهیم.

 ايلام - رئیس دانشــگاه ايــلام با بیــان اينكه رســانه ها به عنوان 
بازوان موثــر و همیار دســتگاه های اجرايی نقش ارزشــمندی در 
راســتای بیــان دســتاوردهای دولــت و نظــام دارنــد، گفت: 
 جهاد تبییــن بهتريــن راهكار بــرای مقابلــه با تبلیغات ســوء 

دشمنان است.
“ طاهر علی محمدی" در كارگاه آموزشی اخلاق حرفه ای در فضای 
رسانه" روزنامه نگاری آنلاين"، اظهار كرد: خبرنگاران به  عنوان بازوان 
كمكی دستگاه های اجرايی، نقش بسیار مهم و ارزشمندی در راستای 

پیشبرد اهداف دولت سیزدهم دارند.
وی با بیان اينكه برگزاری اين گونه كارگاه های آموزشی در حوزه رسانه 
منجر به افزايش سطح كیفی تولیدات و محتوای رسانه ها خواهد شد، 
افزود: دانشگاه ايلام همراه با اصحاب رسانه و خبرنگاران در راستای 

ارتقای سطح فكری جامعه تمام تلاش خود را خواهد كرد.
رئیس دانشــگاه ايلام تصريح كرد: خبرنگاران با تنوير افكار عمومی 
بر مبنای علم و دانش، با توجه به ظرفیتی كه دارند می توانند نقشی 
بسیار در فروپاشی اتاق فكر دشــمن در تبلیغ بر علیه نظام مقدس 

جمهوری اسلامی، دستاوردها و كارآمدی آن داشته باشند.

علی محمدی اظهار كرد: اصحاب رسانه با تقويت بنیه علمی و حرفه ای 
خود می توانند، حربه ها و فريب های دشمن را كه به منظور تخريب 
فرهنگ، علم و اصالت ايران و ايرانی است را خنثی كرده و آنان در نیل 

به اهداف شوم خود ناكام بگذارند.
وی بهترين راهكار برای مقابله با تبلیغات سوء دشمنان را جهاد تبیین 
دانست و خاطرنشان كرد: خبرنگاران بايد در رابطه با موضوعات روز 

جامعه اطلاعات كافی و علمی داشته باشند و با همكاری مستمر با 
جامعه دانشگاهی در كنار هم با جهاد تبیین به امیدآفرينی در جامعه 

بپردازند.
رئیس دانشــگاه ايلام خاطرنشــان كرد: اگر امیــد و امیدآفرينی 
در جامعــه و بــه ويــژه در بیــن نســل جــوان تريــوج داده 
 شــود، بدون شــک قله هــای پیشــرفت به طــور مســتمر فتح 

خواهد شد.
كارگاه آموزشــی اخلاق حرفه ای در فضای رســانه" روزنامه نگاری 
آنلايــن" به همت دانشــگاه ايلام بــا همكاری خانــه مطبوعات و 
رسانه های اســتان ايلام و اداره كل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 
ايلام ويژه روزنامه نگاران، خبرنگاران و اصحاب رســانه استان ايلام 

برگزار شد.
مدرس اين كارگاه آموزشی كه سالن آيت الله حیدری دانشگاه ايلام 
برگزار شد، دكتر "شاهو صبار" عضو هیأت علمی دانشگاه تهران بود.

اين كارگاه آموزشی صبح روز دوشــنبه 2٤ ارديبهشت به مدت سه 
ساعت از ســاعت ٩ الی ١2 در ظهر و ساعت ١٤ الی ١٦ عصر برگزار 

شد.

البرز _ شهردار کمالشهر:

۲۱۰ هزار مترمربع از معابر کمالشهر آسفالت می شوند

رییس دانشگاه ایلام:

 رسانه ها بازوان موثر دستگاه های اجرایی در جهاد تبیین هستند

استان ها
News kasbokar@gmail.com
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 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

در دنياي امروز كه با بمباران شديد اطلاعات روبه رو هستيم، چگونه 
مي توانيم خودمان را با تغييراتي كه به طور پيوسته در حال رخ دادن 
هستند، تطبيق دهيم؟ آيا اين معضل مي تواند روي نحوه كار ما اثر 
منفي بگذارد؟ براي مبارزه با آن و بالا بردن قدرت خلاقيت به اين 8 
فاكتور كليدي توجه كنيد. براي شروع يك ريسك و سرمايه گذاري 
جديد بايد خلاق باشيد، اما اين خلاقيت تنها به راهكار اوليه محدود 
نمي شود، بلكه بايد اين توانايي را داشته باشيد تا با چالش هاي 
روزانه كسب وكار جديد و نوآورانه خود دست و پنجه نرم كنيد. 
سعي كنيد از منابع مختلف براي بالا بردن سطح آگاهي و توانايي 
خود اســتفاده كنيد و به چيزهايي كه در مدرسه و دانشگاه ياد 

گرفتيد، بسنده نكنيد زيرا همه آنها قديمي شده اند. 
پاسخ ها و اســتراتژي هايي كه باعث پيروزي شما در مواجهه با 
مشكلات مي شوند، بايد از قوه خلاقيت تان نشأت بگيرند. در دنياي 
امروز كه با تغييرات پيوسته فرهنگي و فناوري روبه رو هستيم، 
تنها منبع قابل اطمينان و مورد اعتماد توانايي خودتان است كه 
موجب مي شود سريع تر ياد بگيريد و نسبت به رقابتي كه در آن 
شركت داريد، خلاق تر باشد. اما براي رسيدن به اين هدف بايد با 
يك مشكل بزرگ و همه گير روبه رو شويم: حجم عظيم اطلاعات كه 
مي تواند منجر به از بين رفتن خلاقيت شود. اطلاعات خيلي زيادي 
از اينترنت و شبكه هاي اجتماعي گرفته تا مطبوعات و رسانه ها 
به صورت روزانه به سمت ما سرازير مي شوند. به تازگي، كتابي در اين 
ارتباط به چاپ رسيده است. اين كتاب كه توسط »كريس لوئيس« 
نوشته شده »چگونه خلاقيت خود را در ساختار كاري بيش از حد 
متصل احيا كنيم« نام دارد. وي در اين كتاب به اين مساله اشاره 
مي كند كه فشار ناشي از بار اضافي اطلاعات در حال تغيير رفتار 

انسان هاست. تغييراتي كه هميشه هم خوب نيستند. 
به عقيده وي، حجم بيش از حد اطلاعات 

بزرگ ترين منبــع توليد 
كاهش  و  اســترس 

توجه  و  تمركــز 
است  به خلاقيت 

و باعث مي شود 
افراد دائما دچار 
وقفه در كارشان 
شوند و همين 
باعث  موضوع 

تا  مي  شود 

همه چيز از كنترل آنها خارج شــود. او از 8 فاكتور كليدي براي 
احياي خلاقيت نام مي برد و معتقد است كه هر كارآفريني مي تواند 

آنها را درك و تمرين كند: 

  1 - سكوت و آرامش داشته باشيد، خلاقيت به  سكوت و تمركز 
نياز دارد

خيلي مهم است كه بخشي از وقت روزانه خود را به تفكر اختصاص 
دهيد، البته به دور از هرگونه سروصدا. اين كار باعث مي شود تا با دقت 
بيشتري صداها، بوها و تماس ها را حس كنيد. اگر روي چيزهاي زيادي 

تمركز داشته باشيد، هيچ وقت رنگ خلاقيت را نخواهيد ديد. 

  2 - متعهد باشيد، خلاقيت به تمركز و تعهد نياز دارد
به صحبت افراد مهم داخل مجموعه مانند رهبران گروه و مشتريان 
با دقت گوش كنيد. علاوه بر اين براي خودتان وقت بگذاريد و به خود 
ايمان داشته باشيد. قبل از اينكه با چالش هاي كسب وكارتان كه 
به خلاقيت زيادي نياز دارند، روبه رو شــويد، به جنگ ترس ها و 

چالش هاي خود برويد و بر آنها چيره شويد. 

 3 - روياپردازي كنيد، خلاقيت به خيال پردازي و فكر آزاد نياز دارد
تحقيقات متعدد نشان مي دهد كه بين روياپردازي و خلاقيت رابطه 
مستقيم وجود دارد. گفته مي شود كه روياها باعث مدل سازي تفكر 

آزاد و در نتيجه منجر به افزايش خلاقيت مي شوند. 

 4 - آرامش داشته باشيد، خلاقيت به صبر و آرامش نياز دارد و 
به زور حاصل نمي شود 

گاهي اوقات، شخصيت اول تان در برابر شما قرار مي گيرد. شما 
هيچ وقت آمــوزش نمي بينيد كه از صف هاي 
طويل خوش تان بيايــد، اما مي توانيد با 
آرامش ايــن كار را انجام 
دهيد. ايده هاي جديد هم 
طبق جــدول زماني از راه 
نمي رسند. اگر طبق ساعت 
كار مي كنيد خلاقيت راهي 
براي بروز پيــدا نمي كند. 
هرچند وقت يك بار ســعي 
كنيد تا پايين آوردن سرعت را 

تمرين كنيد. 

 5 - خود را رها كنيد، بپذيريد كه نمي توانيد همه كارها را انجام دهيد
هيچ گاه نيازهاي اوليه زندگي را فداي كار نكنيد. حتي زمان كافي 
براي خواب، ورزش و تغذيه مناسب در نظر بگيريد. سعي كنيد زمان 
آزاد براي هنرهاي خلاقانه پيدا كنيد تا بدين ترتيب باعث جهش قوه 
خلاقيت خود شويد. كارهايي مانند رقصيدن، هنرهاي مختلف، 
تفريحات گوناگون يا روابط غيركاري مي تواند كمك زيادي به شما 

كند. اين خلاقيت تازه كشف شده روي كارتان هم اثر مي گذارد. 

  6 - تكرار كنيد، تجربه كردن و تكرار كليدهاي اصلي هستند
مدت هاي زيادي است كه دانشمندان مي دانند بهترين نتايج از 
آزمايش ها و تجربيات كنترل شده حاصل مي شود، يعني اينكه با 
تكرار، تنها يك يا چند فاكتور به طور همزمان تغيير مي كنند، در 
حالي كه بقيه ثابت مي مانند. وقتي حجم اطلاعات بيش از اندازه 
زياد مي شود، ورودي هاي بسيار باعث تلاش هاي مجدد و تصادفي 
مي شود بدون آنكه هيچ خلاقيت يا تحليل خاصي در آنها وجود 

داشته باشد. 

  7 - بازي كنيد، خلاقيت از چيزهايي كه دوست داريد و از آنها 
لذت مي بريد به دست مي آيد

وقتي دائما عجله داريد، نمي توانيد بازي كنيد يا از چيزهاي گوناگون 
لذت ببريد. براي كشف ايده هاي جديد وقت بگذاريد و با افراد خلاق 
درباره چيزهايي كه از آنها لذت مي بريد، بحث ها و مكالمات عميق 
داشته باشــيد. اگر از بعد مالي كسب وكارتان راضي نيستيد، به 
دنبال شريكي باشيد كه در آن بخش خلاق باشد تا شما هم بتوانيد 

در حيطه كاري خودتان خلاق باشيد. 

 8 - آموزش دهيد، انسان ها هنگام آموختن به ديگران چيزهاي 
بيشتري درباره خلاقيت ياد مي گيرند

بهترين مدرسان و معلمان كسب وكار خودشــان هم به اندازه 
دانش آموختگان شان ياد مي گيرند. خلاقيت شما تحت تاثير ايده ها 
و شيوه هاي فرد ديگر قرار مي گيرد و مي توانيد با بهينه سازي، تغيير 
و شخصي سازي به روش هاي مختلف و در نهايت اشتراك گذاري، 
آنها را مال خود كنيد. مهم تر اينكه به خاطر داشته باشيد خلاقيت 
در كسب وكار به تنهايي به دست نمي آيد. رهبري و مديريت مثبت، 
درست بيرون كشيدن بهترين خلاقيت ها از اعضاي گروه است. اين 
كار از طريق مشاركت، صحبت با مشتري، تغييرات هدفمند و توجه 

به تمام نوآوري ها صورت مي گيرد.
www. shabake-mag. com 
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طرح يا برنامه بازاريابي 
)Marketing Plan( چيست؟

طرح يا برنامه بازاريابي )Marketing Plan( يك 
برنامه جامع )كمپين( تبليغاتي اســت كه به نحوه 
اجراي اســتراتژي بازاريابي شركت كمك مي كند. 
در يك سازمان يا واحد كسب وكار يا سطح محصول 
)مانند خط توليد محصول(، برنامه بازاريابي به تغيير 
مفهوم يك محصول يا خدمت، شناخت بهتر نيازهاي 
جامعه مشتريان هدف، دستيابي به انتظارات فروش 
شــركت، ســهم بازار و... كمك مي كند. يك طرح 
بازاريابي به دقت عنوان مي كند كه شــركت جهت 
عرضه محصولات و پشتيباني از محصولات قديمي 
چه كارهايي انجام خواهــد داد، اين برنامه به نحوي 
تعيين كننده مســير راه و جزئيات اجرايي بازاريابي 
سازمان اســت. برنامه بازاريابي، زمان بندي فروش 
و فعاليت هاي ترويجي، سياســت قيمت گذاري و 
تلاش هاي مربوط به توزيع كالا )Place( را نشــان 
مي دهد. چگونگــي كنترل فرايندهــا و همچنين 
اندازه گيري نتايج، قسمتي از برنامه است. با برنامه هاي 
بازاريابي به طور محرمانه رفتار مي شود تا هيچ رقيبي 
از جزئيات آنها استفاده نكند. فرم استاندارد يك برنامه 

يا طرح بازاريابي از موارد زير تشكيل مي شود: 
Executive Summary خلاصه اجرايي يا -

- فهرست عناوين
- خلاصه اي از وضعيت معمول شــركت: اين بخش 
شــامل تمام داده هاي مربوطه، متشــكل از تجزيه 
و تحليل نقــاط قوت و ضعف شــركت، فرصت ها و 

تهديدهاست. 
- ارزيابي متمركز بر فرصت هاي بازار 

- اهداف مالي و بازاريابي: معمولا اهداف مالي به عنوان 
اصلاح )يا ارتقاي( درآمدهاي اضافي عنوان مي شوند و 
از آن انتظار مي رود كه در پايان هر دوره برنامه ريزي به 
دريافت سود منجر شوند. از مهم ترين اهداف بازاريابي 
يا Marketing Goals مي توان به عنوان فروش يا 

توسعه سهم بازار )Market Share( ياد كرد. 
- خلاصه اي از استراتژي بازاريابي شركت 

- بودجه بازاريابي ماه به ماه
- پيش  بيني فروش ماه به ماه و درآمدها

- برنامه براي نظارت و ارزيابي پيشرفت برنامه هاي 
عملياتي و پايان دوره برنامه ريزي

www.modir.tv

مفاهيم بازاريابي مهارت هاي مديريتي

علاوه بــر مزايای جانبی حفــظ كارمندان 
)مانند هزينه های بالای جابه جايی و ارزش 
تجربيات و ســرمايه گذاری انجام شــده(، 
هر رابطه طولانی مدتــی وقتی مطلوب تر 
 خواهد شد كه افراد احساس كنند ارزشمند

 هستند.
 اگر كارمندان تان چنين حسی داشته باشند، 
آنگاه تمركز بيشــتری روی كارشان دارند 
 و به مانــدن در محيط كارشــان علاقه مند

 می شــوند. برای اين كار لازم نيست هزينه 
زيادی پرداخــت كنيد، صــرف يك وعده 
صبحانه  يــا ناهــار در محيــط كار يا يك 

رســتوران، در نظر گرفتن يك جايزه، آشــنايی 
مختصر با هــر شــخص، برپايی يك مســابقه 
تفريحی برای ايجاد رقابت دوســتانه در محيط 

كار و برقــراری روابط صميمانــه می تواند 
راه هايی بــرای ايجاد روابط دوســتانه بين 
كارمندان باشد بدون اينكه نيازی به صرف 
بودجه  زيادی داشــته باشــيد. بايد توجه 
داشته باشيد كه شما به عنوان مدير سازمان 
 نقش موثری در ايجاد يك محيط ارتباطی

 باز داريد. 
كاركنان بايد بدانند كــه مي توانند درباره 
اتفاقاتــي كــه در كارشــان رخ مي دهد با 
شــما صحبت كنند و مي خواهند بازخورد 
منصفانه اي از شما دريافت كنند. اين مساله 
قطعا راندمان كاری كارمندان را تحت تاثير 

قرار می دهد.

يك  محيط ارتباطي باز  ايجاد كنيد

حصاربندي منطقه جادويي تنهايي
همه ما از اينكه زمان مان محدود است، گله داريم. كمتر كسي پيدا مي شود 
كه بگويد به اندازه كافي وقت دارد و به همه كارهايش مي رسد، اما كمتر 
افرادي پيدا مي شــوند كــه مهم ترين قاتلان وقــت )اتلاف كنندگان( را 

بشناسند و آنها را مديريت كنند. 
مساله اين است كه همه  ما ۲۴ ساعت وقت داريم. كارآفرينان برتر جهان، 
برندگان جايزه نوبل و ورزشكاران المپيادي هم دقيقا به اندازه ما يعني ۲۴ 
ساعت وقت دارند نه حتي يك ثانيه بيشتر، اما چطور مي شود كه برخي از 

همين زمان بالاترين بهره برداري را مي كنند و برخي نه؟
يكــي از مهم تريــن قاتلان وقت، قطع شــدن كاري اســت كــه داريم 
انجام مي دهيــم. هم تجربه و هم مطالعات نشــان داده اســت كه وقتي 
بــه كاري مي پردازيم ابتدا ذهن ما خيلي متمركز نيســت و ســپس به 
ماكزيمم تمركــز )بالاترين درجــه از تمركز حواس و انــرژي( روي آن 
كار مي رســيم، اما زماني كه به هر دليلي كار متوقف مي شــود و به كار 
ديگري مي پردازيم، حركت و آهنگ آن كار را از دست مي دهيم و مسير 
انجام كار را گــم مي كنيم و وقتي دوبــاره ســراغ آن مي رويم، چاره اي 
نداريم جز اينكه كاري كه قبلا انجام داده ايــم را مرور كنيم و ببينيم كه 
هنگام ترك كار در چه مرحله اي بوده ايم و ســپس دوباره شــروع كنيم. 
 بيشــترين انرژي مان را در رفت و برگشــت بين كارهاي مختلف صرف

 مي كنيم. 
اين رفت و برگشت ها و قطع شدن ها در مقايسه با زماني كه از ابتدا تا انتها 
روي يك كار متمركز هستيم، زمان انجام براي آن كار را تا ۵ برابر بيشتر 
مي كند. به بيان ساده، تك كاري مي تواند زمان لازم را براي انجام كارهاي 
مهم تا ۸۰ درصد كاهش داده و كيفيت كار نهايي را به شدت افزايش دهد. 

 تجويز راهبردي
هر فردي يك زمان بهينه دارد. يعني در آن ساعات بالاترين بهره وري را دارد. آن 
زمان را بايد شناسايي و سپس آن را حصاربندي كنيد. حصاربندي يعني چه؟ 
تمام عوامل ايجادكننده وقفه را شناسايي و آنان را حذف كنيد. معمولا ۵ عامل 
اصلي عبارتند از: تماس تلفني، مراجعه حضوري، پيامك، ايميل ها و نامه ها و 

اين روزها از همه مهم تر: شبكه هاي اجتماعي مانند تلگرام. 
به جاي اينكه به همه ايميل ها و تلفن هاي خود پاسخ دهيد و هر كسي را به 
حضور بپذيريد در آن ساعت كليدي، در اتاق را ببنديد، همه وسايل را خاموش 
كنيد و همه چيز را كنار بگذاريد تا بتوانيد روي وظيفه اي كار كنيد كه در اين 
مرحله، بيشترين اهميت را دارد. وقتي اين كار را به عادت خود تبديل كرديد، 

عملكرد دو يا سه برابر  خواهد شد. 

چه زماني به آن 5 عامل بپردازم؟ 
دو زمان مناسب براي پرداختن به نامه ها، مراجعه حضوري، تلفن ها و پيامك 
وجود دارد. يكي در زماني كه مغز شما نياز به فراغت دارد يا خسته شده است يا 
زمان هاي تلف شده مانند زماني كه در ترافيك هستيد يا منتظر تشكيل جلسه 
هستيد. بدين ترتيب زمان هاي تلف شده خود را نيز تبديل مي كنيد به زمان 
مفيد. اگر از منطقه جادويي تنهايي خود محافظت نكنيم توانايي اداره زندگي 
شخصي مان را نداريم. اين زماني بدتر مي شود كه مديران سازمان و مديران 

ارشد كشور نيز نتوانند زمان و توان خود را مديريت كنند. 
@Dr_Lashkarbolouki

استراتژيست

تبليغات 
خلاق

پرونده هاي نيمه باز  را ببنديد تا  درهاي موفقيت باز شود
پرونده هاي نا تمام )Unfinished Business( نقشــي بسيار مهم در زندگي ما و 
كيفيت آن دارند. پرونده هاي نا تمام در عدم رضايت از خود و تضعيف حرمت نفس ما 
بسيار موثرند و در تصميم گيري هاي ما درباره آينده اثرگذارند و تا روزي كه چه در جهت 
مثبت و نيل به هدف يا در جهت پذيرش شكست، بسته نشوند، اين نقش آفريني را در 
زندگي ما حفظ خواهند كرد. با خودمان عهد مي بنديم كه هفته بعد ساعات بيشتري را 
به خواندن زبان اختصاص بدهيم. هفته بعد، بهانه ديگري به نام  مهمان از راه مي رسد. 
وقتي سه يا چهار جلسه را از دست داديم، به اين نتيجه مي رسيم كه ديگر نمي توانيم با 
كلاس پيش برويم و بهتر است كه اين ترم را ناديده بگيريم و ترم ديگر از نو شروع كنيم. 
ترم بعد، كاملا اتفاقي زمان ثبت نام را از دست مي دهيم و بعد تصميم مي گيريم كه ترم 
بعد، حتما يادمان باشد و ترم بعدتر و اين داستان ادامه مي يابد. بدين ترتيب پرونده اي 
در زندگي ما باز مي شود كه صفحه پاياني ندارد. در اين مقاله تلاش مي كنم به آسيب ها 

و علت به وجود آمدن اين پديده، ريشه ها و نحوه حل و فصل آن نگاهي داشته باشم. 

 چرا پرونده هاي نا تمام آسيب زا هستند؟
ذهن انسان به گونه اي است كه به طور طبيعي تمايل به كامل كردن فرايندهاي 
آغازشده دارد. ما انرژي رواني مشخصي داريم و وجود ابهام و ايهام و ناتمام بودن، 
بخشي از انرژي رواني ما را -چه در سطح آگاه و چه در سطح ناخودآگاه- به خود 
مشغول مي كند؛ به همين دليل، ذهن ما به گونه اي طراحي شده است كه براي 
حفظ انرژي رواني، از ابهام دوري كند. وجود پرونده هاي نا تمام، براي ذهن به معناي 

وجود ابهام، گسست يا نداشتن يكپارچگي است. 

 چرا كارها را نيمه تمام رها مي كنيم؟
چه در مواردي كه پروژه اي را به پايان نمي رسانيم و چه در مواردي مانند اتفاقات و 
فقدان ها، در جواب سوال بالا، در يك جمله مي توان گفت: زيرا در انتخاب اهداف و 

انجام كارها يا جمع بندي نتايج، كمتر به واقعيات توجه مي كنيم.

 پرونده هاي نيمه تمام چه تاثيراتي بر ما مي گذارد؟
تاكيد مي كنم كه در اينجا مقصود از پرونده يا پروژه ، تنها كارهاي اقتصادي، تجاري يا 
تحصيلي نيست. رابطه تيره شده دو دوست يا رابطه ناسالم يك مدير و كارمندش نيز 
مي تواند تبديل به يك پرونده ناتمام شود. اين پرونده ها در طول زمان، تاثيرات عاطفي و 
رواني متعددي بر ما مي گذارند: احساس خشم نسبت به خود و ديگران، احساس نارضايتي 
از خود و ديگران، ايجاد استرس پيدا و پنهان، ايجاد اضطراب و افسردگي، وسواس فكري 

و اشتغال دائم ذهني نسبت به موضوع مي تواند از آثار رواني پرونده هاي نا تمام باشد. 

www. shabakeh-mag. com

راهکار


